
„Nie” 
dla masztów
W ubiegły piątek blokowali 
ul. Kielecką, w środę przyszli 
z taczkami dla prezydenta do 
urzędu – protesty mieszkań-
ców przeciwko budowie masz-
tów telekomunikacyjnych przy 
ul. Mostowej i Małcużyńskiego 
weszły w kolejną fazę. 

str. 3
Wodorowa 
dolina
List intencyjny w sprawie utwo-
rzenia w Kozienicach Centralnej 
Doliny Wodorowej podpisali 
w poniedziałek przedstawiciele 
Ministerstwa Klimatu i Środowi-
ska, grup i spółek energetycz-
nych, środowiska przedsiębior-
ców i naukowców. Inicjatywa 
ma się przyczynić do transfor-
macji energetycznej w Polsce.  

str. 4
Okno 
do duszy miasta
– Postanowiliśmy sprawić, by 
ten pusty plac stał się miej-
scem integracji społeczności 
lokalnej. Ale chcieliśmy też, by 
nasz park ciekawą i nowocze-
sną formą promował Kozieni-
ce – mówił w sobotę, podczas 
otwarcia parku rekreacyjno-
-sportowego burmistrz Piotr 
Kozłowski. 

str. 7
Do� nansowanie
na drogi
Prawie 25 mln zł, w ramach 
Rządowego Funduszu Rozwo-
ju Dróg, otrzymają samorządy 
z regionu radomskiego. Łącz-
na długość tras realizowanych 
w ramach podpisanych umów 
to ponad 11,6 km. 
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Nie będziemy pachołkami

R E K L A M A

Fot. Magda Nawara

Rafał Foryś, Dawid Nowak i Mariusz Krzemiński – radomska Konfederacja poinformowała we wtorek, 
czyje nazwiska w październikowych wyborach do Sejmu RP znajdą się na początku listy ugrupowania 
w regionie radomskim.
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T Y G O D N I K

Piątek, 21 lipca
 Wieczór opowieści. Opowiada-
cze z grupy Baśnie z Sześciu Stron 
Świata oraz Biblioteka Szósta Strona 
(Filia nr 6 MBP, ul. Kusocińskiego 
13) zapraszają o godz. 18 na wieczór 
opowieści. W BibliOgródku, czyli no-
wej przestrzeni czytelniczej powstałej 
na tarasie, opowiadacze zaprezentu-
ją historie z najróżniejszych rejonów 
świata. Wystąpią: Agata Dzik, Bartło-
miej Kopiński i Dariusz Wróbel – ga-
wędziarze, którzy nie raz gościli w bi-
bliotecznych progach. Wstęp wolny.

Sobota, 22 lipca
  Mazopiknik w skansenie. 
Z okazji 25-lecia samorządu woj. ma-
zowieckiego Muzeum Wsi Radom-

skiej przy-
gotowało 
rodzinny 
p i k n i k 
p lenero-
wy. Część 
p i k n i -
k o w a , 
w  g o d z . 
1 1 - 1 8 : 
warsztaty 
eko i zero 

waste m.in. las w słoiku, malowanie 
toreb, robienie mydełek i worecz-
ków zapachowych, strefa Funduszy 
Europejskich na Mazowszu, jarmark 
wyrobów ludowych i produktów re-
gionalnych, pokazy magiczne, nauka 
tańca, gry, zabawy i konkursy z na-
grodami, malowanie buziek, plecenie 
warkoczyków, konsultacje ekspertów, 
lokalne przysmaki i propozycje atrak-
cji turystycznych. Będzie można skon-
sultować się z dietetykiem, zmierzyć 
ciśnienie i zrobić EKG, oznaczyć po-
ziom cukru i cholesterolu, zmierzyć 
ilość tlenku węgla w wydychanym po-
wietrzu, a także masę i składniki cia-
ła. Zaplanowano też naukę pierwszej 
pomocy, warsztaty terapii zajęcio-
wej, pokaz ambulansu i wiele innych 
atrakcji. O godz. 18, w ramach part-
nerstwa artystycznego z Mazowiec-
kim Teatrem Muzycznym im. Jana 
Kiepury w Warszawie, wystąpi Arle-
ta Lemańska z zespołem. Na godz. 19 
z kolei zaplanowano występ gwiazdy 
wieczoru – kabaretu Pod Wyrwigro-
szem. Wstęp wolny.

 Lato z ROK-iem. To drugi 
już koncert w ramach tegoroczne-
go „Lata 
z  R O K -
- i e m ” . 
O  g o d z . 
17 będzie-
my mogli 
posłuchać 
kwartetu 
smyczko-
wego Ra-
domskiej 
Orkiestry 
Kameralnej w składzie: Natalia Dąb-
rówka – I skrzypce, Marcin Król – II 
skrzypce, Adam Dębski – altówka i, 
gościnnie, Maria Wojutyńska – wio-
lonczela. W programie: miniatury 
instrumentalne, m.in. Humoreska A. 
Dworzaka i Liebesleid F. Kreislera, 
a także słynne tanga takie jak Tango 
Jalousie J. Gade’a. Wstęp wolny.

 Radom tańczy. Miejski Ośro-
dek Kultury „Amfiteatr” zaprasza 
o godz. 20 na pl. Corazziego na 
otwarte warsztaty taneczne. „Radom 
Tańczy” to cykliczne wydarzenie ta-
neczne. Tym razem uczestnicy będą 
mogli pobawić się przy największych 
przebojach Michaela Jacksona. Na 
miejskim parkiecie zabrzmią najwięk-
sze hity pop, R&B, soul, rock i funk. 
Wieczór rozpocznie się pokazem 
tańca w wykonaniu Olafa Siestrzy-
kowskiego – tancerza Radomskiego 
Kolektywu, który podczas warsztatów 
tanecznych pokaże, jak tańczyć krok 

„moonwalk”. DJ i tancerz przeprowa-
dzą uczestników przez przekrój mu-
zycznej twórczości króla muzyki pop. 
Wieczór wzbogacony będzie pokazem 
teledysków.

 Koncert w Strefie Komfortu. 
Mazowieckie Centrum Sztuki Współ-
c z e s n e j 
„ E l e k -
trownia” 
zaprasza 
o  g o d z . 
20.30 na 
k o n c e r t 
d u e t u 
A t l v n -
ta .  Jego 
m u z y k a 
b a z u j e 
na elektronicznych beatach oraz so-
ulowej energii z elementami alterna-
tywnego rapu i nowofalowego popu. 
Integralną część stylu zespołu stano-
wią podszyte nihilistycznym leitmoti-
vem teksty, będące zbiorem luźnych 
obserwacji codziennego życia, jego 
jasnych i mrocznych stron. Wstęp 
płatny; 25 zł (przedsprzedaż), 30 zł 
(dzień koncertu).

Niedziela, 23 lipca
 Orońsko Naturalnie. Centrum 
Rzeźby Polskiej w Orońsku zapra-
sza w godz. 12-18 na piknik rodzinny 
„Orońsko naturalnie”, podczas któ-
rego skupimy uwagę na przyrodzie. 
Zaplanowano warsztaty mydlarskie 

„Mydlana manufaktura”, warszta-
ty ogrodnicze „Zaopiekuj się mną”, 
warsztaty biżuteryjne „Być kobietą, 
być kobietą”, warsztaty malowania 
na kamieniach, plecenia wianków 
i z podstaw tworzenia zielnika. Bę-
dzie spacer edukacyjny i warsztaty 
zielarskie połączone ze spacerem, 
gra terenowa „Pomnik natury”, labo-
ratorium pszczelarskie i koncert Ewy 
Żurakowskiej „Muzyczna podróż do 
korzeni”. Będzie też można zwiedzić 
z przewodnikiem wystawy: Maurizio 
Elettrico „Imago mundi. Piekło nie 
jest ciemną stroną raju”, Sam Ha-
vadtoy „Memory of love” i 10. Trien-
nale Młodych. „Utrwalanie”. Udział 
w warsztatach w cenie biletu wstępu 
do galerii: normalny 15 zł, ulgowy 7 
zł.

 Warsztaty dla dzieci w Elek-
trowni. O godz. 12 Mazowieckie 
Centrum Sztuki  Współczesnej 
„Elektrownia” zaprasza na warszta-
ty dla dzieci „Gliniane akrobacje”. 
Prowadzenie: Małgorzata Karkosz. 
Obejrzymy wystawę „Sport Games”, 
która zainspiruje nas do stworzenia 
rzeźby z niezwykłego materiału, ja-
kim jest glina. Rzeźba i ruch – te 
dwa obszary stanowią niezwykłe po-
łączenie, wyzwanie dla twórców. Za-
pisy: edukacja@mcswelektrownia.
pl. Liczba miejsc ograniczona, decy-
duje kolejność zgłoszeń. Koszt: 10 zł 
od uczestnika.

  Koncert w ramach akcji 
Fundacji Dzieło Nowego Ty-
siąclecia. Przez tydzień gościliśmy 
w Radomiu 700 stypendystów Fun-
dacji Dzieło Nowego Tysiąclecia 
z całej Polski. Niedziela jest ostat-
nim dniem ich pobytu w Rado-
miu. O godz. 17 w muszli w parku 
im. Tadeusza Kościuszki zespół 
uzdolnionych muzycznie absolwen-
tów fundacji da dla radomian na
koncert „Tylko Ty”.

NIKA

Tegoroczne strzelanie o tytułu 
XII Radomskiego Króla Kurkowe-
go odbywało się na strzelnicy PZŁ 
w Piastowie pod hasłem: „Amor 
Patriae Nostra Lex” („Miłość Oj-
czyzny naszym prawem”). Nowym 
Radomskim Królem Kurkowym 
został Jacek Adamski, a wicekrólem 
Łukasz Ciszek. Grand Prix strzelania 
królewskiego wywalczył Apolinary 
Zubek, laur Gloria Patriae (Chwała 
Ojczyźnie) przypadł Mariuszowi Kró-
lowie, natomiast Skrzydła Husarskie 
Hetmana Żółkiewskiego wywalczył 
Sławomir Adamiec.

Jacek Adamski jest od wielu kaden-
cji sekretarzem gminy Błędów i od 
początku istnienia Bractwa Kurko-
wego św. Sebastiana w Radomiu jego 
członkiem.

– Bractwo św. Sebastiana w Rado-
miu kieruje się w swojej działalności 
starym zawołaniem brackim: „Ćwicz 
oko i dłonie w Ojczyzny obronie”. 
Dlatego wartości proobronne, pa-
triotyczne i chrześcijańskie są dla nas 
kardynalnym nakazem. Stąd i hasło 
tegorocznego strzelania: „Amor 
Patriae Nostra Lex” – mówi Sławomir 
Adamiec, hetman bractwa. – Król 
kurkowy pełni funkcje reprezentacyj-
ne przez rok i jako jedyny ma prawo 
nosić podczas oficjalnych uroczysto-
ści srebrnego kura. Do jego i rady 
bractwa obowiązków będzie należało 
również m.in. złożenie, w imieniu 
bractwa i mieszkańców Radomia, hoł-
du na Wawelu, u królewskich grobów: 
Kazimierza Wielkiego i św. Jadwigi 
oraz św. Stanisława.

Zawody strzeleckie organizowane 
przez bractwa kurkowe są bardzo 
widowiskowe, a strzelcy dbają o do-

stosowanie swoich strojów do realiów 
dawnych epok. W zależności od brac-
twa mogą występować w mundurach 
lub ubiorach dawnych mieszczan czy 
strojach szlacheckich, np. kontuszach 
z bogatymi zdobieniami, bo liczy się 
każdy detal. Królem kurkowym zosta-
je członek bractwa, który przestrzeli 
ostatnią część drewnianej żerdzi, na 
której umieszczony jest drewniany 
kur. Upadek kura oznacza wybór 
nowego króla kurkowego.

W 1364 roku Kazimierz Wielki 
zmienił Radomiowi, przestarzałe 
wówczas, prawo średzkie na ko-
rzystniejsze magdeburskie. Nadał 
mieszkańcom wiele przywilejów, ale 
i obowiązek obrony miasta. Radom 
musiał więc posiadać zorganizowany 
system obrony, za który odpowie-
dzialni byli przedstawiciele cechów, 
być może skupionych w konfrater-
nię bracką. Współczesne Bractwo 
Kurkowe św. Sebastiana powstało 
w Radomiu w 2012 roku z inicjatywy 
m.in. Sławomira Adamca, Kazimierza 
Ciszka, Marka Szarego, Jacka Adam-
skiego, Radosława Stańczykowskiego, 
Marka Kowalika, Stanisława Zubka 
i Mariusza Króla.

CT

Król kurkowy
wyłoniony
Jacek Adamski został nowym Radom-
skim Królem Kurkowym. Tytuł wice-
króla przypadł Łukaszowi Ciszkowi.

Muzeum Jana Kochanowskiego 
zaprasza do czarnoleskiego parku 
już dziś (piątek, 21 lipca). Festiwal 
Sztuki Carpe Diem. Poezja. Teatr. 
Filozofia. Jazz potrwa do niedziel-
nego (23 lipca) wieczoru.

– To okazja do udziału we wspania-
łych wydarzeniach artystycznych i jed-
noczesnego relaksu wśród cudownej 
przyrody czarnoleskiego parku – mówi 
Ireneusz Do-
mański, dyrek-
t or  Mu z eu m 
J a n a  K o -
ch a now s k ie -
go. – Coś dla 
siebie znajdą 
miłośnicy wie-
l u  d z i e d z i n 
sztuki, a także 
najmłodsi, dla 
których przy-
gotowano spe-
cjalne atrakcje.

W  p r o g r a -
mie festiwalu znalazły się spektakle 
teatralne, koncerty jazzowe, spotka-
nie filozofek, czytanie poezji przez 
Dorotę Segdę i Teresę Budzisz-Krzy-
żanowską, animacje dla dzieci „Kto 
w parku śpiewa i co w parku rośnie?”, 
piknik rodzinny pod lipami, a także 
światowa premiera „Trenów”, spek-
taklu inspirowanego największym 
dziełem Jana Kochanowskiego, pod-
czas którego z ust aktorów nie padną 
żadne słowa. Zobaczymy trzy aktorki 
i aktora z teatru Warszawskie Cen-
trum Pantomimy. Reżyserem spek-
taklu i autorem scenariusza jest Bar-

tłomiej Ostapczuk, założyciel Teatru 
Pantomimy Mimo, a pomysłodawcą 
stworzenia „Trenów” bez słów – Ire-
neusz Domański.

– Szedłem kiedyś parkową aleją 
w stronę dworu w Czarnolesie. I na-
gle zaczął w mojej głowie kiełkować 
pomysł, a właściwie hasło – „spek-
takl”. A gdyby tak „Treny” przeka-
zać bez słów? Gestem, choreografią, 

s c en o g r a -
fią? – mówi 
d y r e k t o r 
M u z e u m 
J a n a  K o -
c h a n o w -
s k i e g o 
w Czarno-
lesie. – Je-
stem wiel-
b i c i e l e m 
baletu i tań-
c a  w s p ó ł -
c z e s n e g o , 
a le  pomy-

ślałem, że może bardziej odpowied-
nia byłaby pantomima. Skoro można 
za pomocą baletu przedstawić „Sen 
nocy letniej” czy „Burzę” Wiliama 
Szekspira... Rozmawialiśmy o tym 
z Bartłomiejem i... Oto jest – pre-
miera na pierwszą edycję naszego 
festiwalu.

Wstęp na wydarzenie jest płatny. 
Bilety: normalny (jednodniowy) – 30 
zł, ulgowy (jednodniowy) – 20 zł, 
karnet na cały festiwal – 80 zł. Dzie-
ci i młodzież do lat 15 – wstęp wolny.

CT

Festiwal Sztuki
w Czarnolesie

Spektakle teatralne, koncerty jazzowe, spotkanie filozofek, czytanie 
poezji, piknik rodzinny pod lipami, a także światowa premiera „Tre-
nów” – to wszystko w weekend w Czarnolesie podczas pierwszej edycji 
Festiwalu Sztuki Carpe Diem.
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Piątek, 21 lipca
godz. 17 – premiera spektaklu 

„Treny” w reżyserii Bartłomieja 
Ostapczuka. Wykonanie: Warszaw-
skie Centrum Pantomimy;

godz. 19 – koncert jazzowy – Nie-
men/Norwid. Howorska – Fortuna 
Quartet.

Sobota, 22 lipca
godz. 13 – spotkanie filozofek: 

dr Katarzyna Kasia i prof. Karoli-
na Wigura

Popołudnie z Szymborską
godz. 15 – „100 minut dla uro-

dy” – spektakl muzyczny z poezją 
Wisławy Szymborskiej. Występu-
ją: Joanna Trzepiecińska, Monika 
Węgiel, Magda Smalara, Izabella 
Bukowska-Chądzyńska. Scenariusz 
i reżyseria: Magda Smalara;

godz. 17 – spektakl „Szymbor-

ska. Kropki. Przecinki. Papierosy” 
Teatru im. Juliusza Słowackiego 
w Krakowie. Występują: Agnieszka 
Przepiórska i Antoni Milancej. Sce-
nariusz: Piotr Rowicki. Reżyseria: 
Anna Gryszkówna;

godz. 19 – koncert jazzowy – Aga 
Zaryan SARA (Aga Zaryan, Szy-
mon Mika, David Dorůžka).

Niedziela, 23 lipca
godz. 10 – piknik rodzinny pod 

lipami;
godz. 10-12 – animacje dla dzie-

ci: „Kto w parku śpiewa i co w par-
ku rośnie?”;

godz. 12 – Mistrzynie czytają 
Kochanowskiego. Teresa Budzisz-
-Krzyżanowska, Dorota Segda;

godz 15 – spektakl „Kochanow-
ski, Kochanowski odpędź wszystkie 
nasze troski” w wykonaniu Grupy 
Teatralnej Plemię.

PROGRAM
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Komitet Rewitalizacji to forum 
współpracy i dialogu między, mówiąc 
w skrócie, mieszkańcami a władza-
mi miasta w sprawach dotyczących 
przygotowania, prowadzenia i oceny 
rewitalizacji; pełni też funkcję opi-
niodawczo-doradczą. Komitet miałby 
liczyć nie więcej niż 31 osób. Do prac 
w nim miasto zaprasza mieszkańców, 
przedsiębiorców, przedstawicieli 
organizacji pozarządowych, wspólnot 
i spółdzielni mieszkaniowych z ob-
szaru rewitalizacji. Zasady wyboru 
jego składu i pracy określa projekt 
uchwały będący przedmiotem kon-
sultacji społecznych.

Projekt uchwały jest dostępny 
w Biurze Obsługi Mieszkańca (ul. 
Kilińskiego 30, pok. 19), w Wydziale 
Komunikacji Społecznej, Promocji 
Miasta i Turystyki UM (ul. Żerom-
skiego 53, pok. 104), w Wydziale 
Komunikacji Społecznej, Promocji 
Miasta i Turystyki, Centrum Organi-
zacji Pozarządowych, Rynek 15 oraz 
na stronach internetowych: www.
konsultacje.radom.pl, bip.radom.pl 
w zakładce „Konsultacje Społeczne”, 
www.radom.pl w zakładce „Rewitali-
zacja – ożywiamy Śródmieście”.

Uwagi, opinie i propozycje do pro-
jektu uchwały można składać poprzez: 
wypełnienie formularza w wersji 
elektronicznej i przesłanie go na 
adres konsultacje@umradom.pl lub 
wypełnienie go w wersji papierowej 
i pozostawienie w punktach konsulta-
cyjnych. Można też wypełnić ankietę 
online lub wypowiedzieć się do proto-
kołu w punkcie konsultacyjnym.

CT

Konsultacje
społeczne
Do 28 lipca można wyrazić swoją opinię 
na temat powołania Komitetu Rewitali-
zacji Miasta Radomia.

  KA K CI NIAK

W piątek kilkudziesięciu mieszkań-
ców ul. Mostowej, Małcużyńskiego 
i sąsiednich blokowało drogę woje-
wódzką 735 w okolicach przejścia dla 
pieszych na ul. Kieleckiej. – Chcieli-
śmy załatwić sprawę polubownie, ale 
z żadnej strony – mówię tu o partiach 
politycznych: PiS i PO – pomocy nie 
otrzymaliśmy. Zbywali nas, w związku 
z czym czujemy się oszukani. Miała 
być pomoc, miała być inna lokaliza-
cja, ale do tego nie doszło – mówił 
Tomasz Kopaczewski, mieszkaniec 
ul. Małcużyńskiego.

Protestujący przygotowali pety-
cję, w której proszą o zatrzymanie 
inwestycji. Podpisało się pod nią 
300 osób. – Jesteśmy zainteresowani 
rozwojem cywilizacji. Niech te an-
teny i maszty będą, ale w rozsądnej 
odległości od naszych domostw. Nie 
pod naszymi oknami. Nie tam, gdzie 
mieszkamy my i nasze dzieci – prze-
konywał Jacek Listkiewicz z ul. Szy-
dłowieckiej.

Mieszkańcy uważają, że tłuma-
czenie władz miasta o wyczerpaniu 
ścieżki administracyjnej nie są do 
końca prawdą. Bo w Rzeszowie Sie-
mianowicach Śląskich czy Zamościu 
w podobnej sytuacji zapadły decyzje 
korzystne dla mieszkańców.

Miasto wydało pozwolenie na bu-
dowę masztu w grudniu ubiegłego 
roku, bo inaczej postąpić nie mogło. 
Inwestor spełnił bowiem wszystkie 

wymagania prawne. A o postępo-
waniu administracyjnym w tej spra-
wie powiadomieni zostali, pisem-
nie, inwestor, właściciel działki oraz 
właściciele działek w obszarze od-
działywania, czyli łącznie 18 stron. 
Ponadto informacja została zamiesz-
czona w Biuletynie Informacji Pu-
blicznej Urzędu Miejskiego w Rado-
miu. I nikt nie zaprotestował.

W środę kilkanaście osób spotkało 
się z dziennikarzami przed urzędem 

miejskim. Zabrali ze sobą taczki, jak 
zaznaczyli, dla prezydenta Radosła-
wa Witkowskiego. – Wczoraj zostało 
napisane pismo do firmy Tower Link 
Poland, że nie chcemy tego masztu 
i ich usług. Nikt nie pytał nas o zdanie 
w tej sprawie. W naszej okolicy funk-
cjonują cztery, a nawet pięć masztów, 
w odległości 2,5 km. My nie chcemy 
tych usług i chcemy zaniechania bu-
dowy – tłumaczyła Barbara Wiedeń-
ska, mieszkanka ul. Mostowej.

Jacek Listkiewicz zwracając się za 
pośrednictwem dziennikarzy do pre-
zydenta Witkowskiego, nawiązał do 
wydarzeń Czerwca '76. – Zacznie się 
on po raz kolejny w Radomiu. Tym 
razem dla pana, w związku z tą decy-
zją o budowie masztu. Będzie głośno. 
Ta taczka jest dla pana. Będę próbo-
wał nią pana powozić – zapowiedział. 
A propos budowy instalacji stwier-
dził: – Ja się nie zgadzam na coś takie-
go! To jest despotyzm administracyj-
ny. Pan coś podpisuje, a potem mówi, 
że nie wie, co mu dali. Jak pan pod-
pisuje, to powinien pan wiedzieć, co!

Protestujący włożyli do taczek pe-
tycję i wjechali z nimi do urzędu. Bez 
przeszkód weszli do sekretariatu pre-
zydenta Witkowskiego. Po chwili do 
mieszkańców wyszedł włodarz miasta 
i sekretarz. Bardzo burzliwa dyskusja 
trwała kilkanaście minut, ale strony 
pozostały przy swoich stanowiskach.

– My mieszkańców rozumiemy, ale 
spotykamy się z – nazwałbym to de-
likatnie – pewnym niezrozumieniem. 
Urząd miejski nie jest wszechwład-
ny i nie jest instancją właściwą we 
wszystkich sprawach. W tej akurat 
sprawie nie jest. Mieszkańcy uwagi 
na temat budowy masztu powinni kie-
rować do innych jednostek i organów. 
Takich, które mają możliwość działa-
nia w tych sprawach – powiedział nam 
Michał Michalski, sekretarz miasta.

Na ul. Mostowej postawiono już 
część masztu. W przypadku ul. Mał-
cużyńskiego sprawa jest w sądzie.

„Nie” dla masztów
W ubiegły piątek blokowali ul. Kielecką, w środę przyszli z taczkami dla prezydenta do urzędu – protesty mieszkańców 
przeciwko budowie masztów telekomunikacyjnych przy ul. Mostowej i Małcużyńskiego weszły w kolejną fazę. – W naszej 
okolicy funkcjonują cztery maszty. Nie chcemy kolejnego. Chcemy zaniechania budowy – twierdzą.
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Posłów i senatorów wybierać bę-
dziemy prawdopodobnie 15 paździer-
nika. Prawdopodobnie, bo prezydent 
Andrzej Duda jeszcze nie ogłosił daty 
wyborów parlamentarnych. Nie ma 
więc kalendarza, ale partie do kam-
panii przygotowują się intensywnie. 
Konfederacja Wolność i Niepodle-
głość – federacyjna partia polityczna, 
w skład której wchodzą: Konfedera-
cja Korony Polskiej, Ruch Narodo-
wy i Nowa Nadzieja, jako pierwsza 
zaczęła w różnych miastach Polski 
przedstawiać liderów list. We wtorek 
poznaliśmy nazwiska pierwszej trójki 
w regionie radomskim.

Jedynką będzie Rafał Foryś z Kon-
federacji Korony Polskiej i jedno-
cześnie lider Konfederacji w Ra-
domiu. – Chcemy oddać Polakom 
godność i normalność. Nie chcemy, 
żeby obce narody uprawiały kłamliwą 
propagandę historyczną i uczyły hi-
storii za pieniądze podatników – mó-
wił. – Nie będą uczyć, wychowywać 
i uczyć tolerancji dewianci. Chrońmy 
gotówkę i wymianę towarową za pie-
niądze, żeby rozbudowywać polską 
gospodarkę. Nie będziemy pachołka-
mi czy sługami innych narodów.

Drugą pozycję na l iście otrzy-
mał Dawid Nowak z Nowej Na-
dziei. – W Polsce muszą być niskie 
i proste podatki. Sprzeciwiamy się 
inflacji, wysokim cenom, rozbudo-
wywaniu kolejnych programów socjal-

nych, terroryzowaniu Polaków w do-
mach i w ich własnym kraju. Państwo 
powinno służyć obywatelom, poma-
gać przedsiębiorcom, a nie kłaść im  
kłody pod nogi – tłumaczy Nowak.

Trzec ią osobą ,  k tóra będ z ie 
walczyła o mandat, jest Mariusz 
Krzemiński z Ruchu Narodowe-
go. – Będę pracował dla narodu 
polskiego, dbał o rozwój jego toż-
samości narodowej. To sprawia, że 
naród jest jednością. Jestem mężem, 
ojcem, katolikiem, dlatego dla mnie 
najważniejsza jest rodzina, czyli naj-

mniejsza komórka społeczna. Trady-
cyjna polska rodzina, składająca się 
z kobiety, mężczyzny i ich potom-
stwa – wyjaśnia Krzemiński.

Kolejne nazwiska z listy Konfe-
deracji poznamy w najbliższych ty-
godniach.

Podczas wtorkowej konferencji 
usłyszeliśmy, że partia wystawi swo-
ich kandydatów także do senatu. 
Jednak na personalia musimy po-
czekać.

KA K CI NIAK

Nie b dzie  pac o ka i
Rafał Foryś, Dawid Nowak i Mariusz Krzemiński – radomska Konfederacja poinformowała we wtorek, czyje 
nazwiska w październikowych wyborach do Sejmu RP znajdą się na początku listy ugrupowania w regionie 
radomskim.
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Obiekt powstanie przy ul. Piastow-
skiej u zbiegu z Józefowską, a będzie 
tam miejsce dla 220 maluchów. Prze-
targ na opracowanie dokumentacji pro-
jektowej został ogłoszony we wtorek. 
Samą budowę miasto chce rozpocząć 
w przyszłym roku.

– To kolejna inwe-
stycja wychodząca 
naprzeciw oczeki-
wa n iom m łodych 
r o d z i n .  C h c e m y 
ułatwiać rodzicom 
jak najszybszy po-
wrót na rynek pra-
c y  –  p r z ek o nu j e 
prezydent Radosław 
Witkowski. – Dlatego już udało nam 
się potroić liczbę miejsc w żłobkach, co 
jest naszym samorządowym sukcesem. 
W 2014 roku tych miejsc było zaledwie 
sto. Teraz jest ponad 300. To dzięki 
zwiększeniu liczby miejsc w placówce 
przy ul. PCK oraz budowie dwóch no-
wych żłobków: przy ul. Michałowskiej 
i Batalionów Chłopskich.

W nowym żłobku znajdzie się dzie-
więć sal do zabaw dla dzieci połączo-
nych z sypialniami, a także zaplecze 
sanitarne i kuchenne. Budynek ma 
mieć taras, w projekcie ma być również 
uwzględniony plac zabaw.

– Jestem niesamowicie dumna i bar-
dzo się cieszę, że rusza kolejna tak po-

trzebna inwestycja w naszym mieście. 
Dlaczego? Dlatego, że dostępność 
miejsc w żłobkach to spokój i bezpie-
czeństwo młodych rodziców. To możli-
wość powrotu na rynek pracy młodych 
mam – mówi wiceprezydent Marta Mi-
chalska-Wilk.

Wiceprezydent Ma-
teusz Tyczyński przy-
znaje, że wybór miejsca 
na żłobek jest nieprzy-
padkowy. – A to dlate-
go, że jakiś czas temu 
podjęliśmy decyzję, że 
północna część miasta 
będzie wspierana przez 
inwestycje społecz-

ne – mówi. – Niebawem po sąsiedzku 
będziemy budować blok z 90 mieszka-
niami na wynajem. Powołana została 
już komisja przetargowa, zatem prze-
targ ogłosimy niedługo. Plany budowy 
mieszkań w systemie TBS ma też Ad-
ministrator. Inwestujemy zatem w in-
frastrukturę, która pomoże młodym 
rodzinom zakorzenić się w Radomiu.

Miasto ma w planach stworzenie ko-
lejnych 78 miejsc w istniejących żłob-
kach przy ul. PCK, Michałowskiej i Ba-
talionów Chłopskich. W sumie w 2026 
roku Radom będzie dysponował ponad 
600 miejscami w publicznych żłobkach.

KATA NAK K

iasto inwestu e
w in rastruktur

Kolejny miejski żłobek powstanie na Michałowie. Miasto właśnie ogłosi-
ło przetarg na wykonanie dokumentacji projektowej.
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Centralna Dolina Wodorowa to 
kompleksowy projekt obejmujący 
całą ścieżkę produkcji i wykorzy-
stania nowego paliwa, począwszy 
od budowy elektrolizerów, które 
przekształcą energię elektryczną 
w wodór, poprzez jego magazy-
nowanie, a na jego wykorzystaniu 
do produkcji prądu kończąc. Waż-
nym aktywem, w oparciu o który 
ma być realizowany projekt, jest 
elektrownia w Kozienicach, gdzie 
rozpoczęła się budowa bloków ga-
zowo-parowych. Mają być one przy-
gotowane także do wykorzystania 
niskoemisyjnego wodoru.

– Kozienice mają swoją piękną 
i specyficzną lokalizację, która uła-
twia takie inicjatywy. To, co jest 
też specyficzne w tej dolinie, to ten 
wątek gazowy. Każda dolina opiera 
się o potencjał swojego lokalnego 
przemysłu, głównych zakładów. Tu-
taj ten potencjał gazowy jest wyjąt-
kowy i mam nadzieję, że gazowo to 
nie jest ostatnia dolina – mówiła 
Anna Moskwa, minister klimatu 
i środowiska.

Obecnie w Polsce działa siedem 
dolin wodorowych: dolnośląska, 
mazowiecka, podkarpacka, śląsko-
-małopolska, pomorska, wielkopol-
ska i zachodniopomorska oraz jeden 
Centralny Klaster Wodorowy. Cen-
tralną Dolinę Wodorową im. Braci 
Łaszczyńskich stworzyć ma ponad 
70 podmiotów, w tym instytucje 

państwowe i naukowe, np. Uniwer-
sytet Radomski oraz przedsiębior-
stwa, tj. Grupa Enea.

– To ważna inicjatywa dla wzmac-
niania bezpieczeństwa energetycz-
nego i wprost wpisuje się w politykę 
energetyczną Polski do 2040 roku. 
Wiele wskazuje na to, że wodór to 
przyszłość w świecie energetyki 
odnawialnej. Wodór ma wiele za-
let – jest efektywny energetycznie, 
bezpieczny dla środowiska, dostęp-

ny w nieograniczonych ilościach. 
Ale równocześnie to technologia, 
która cały czas wymaga ponosze-
nia wielkich nakładów, aby możliwe 
było jej szerokie zastosowanie – za-
znaczał Mariusz Rusiecki, wicepre-
zes Agencji Rozwoju Przemysłu.

Projekt ma się prz ycz ynić do 
transformacji energetycznej i rozwo-
ju gospodarczego Polski. – Jesteśmy 
w Kozienicach – to energetyczne 
serce Polski. Ponad cztery gigawa-

ty zainstalowanej mocy, które 
pracują w oparciu o węgiel 
kamienny. Chcemy na na-
szej polskiej drodze, stwa-
rzając najlepsze warunki dla 
konkurencyjności polsk iej 
gospodarki, obniżyć emisyj-
ność sektorów, w tym sektora 
energetycznego, dzięki wyko-
rzystaniu mieszanki gazowej 
i w perspektywie czasu z co-
raz większym udziałem wodo-
ru zeroemisyjnego – tłumaczył 
Ireneusz Zyska, wiceminister 
klimatu i środowiska.

Wiceminister Zyska zdra-
dził, że z inicjatywy minister 
Anny Moskwy trwają prace 
nad stworzeniem „Konstytu-
cji dla wodoru". – To byłyby 
takie ramy regulacyjne ryn-
ku wodoru. Zarówno prawo 
energetyczne, jak i dedykowa-
na ustawa o promowaniu wy-
twarzania wodoru ze źródeł 
zeroemisyjnych. Jesteśmy na 
ścieżce przyjęcia tych dwóch 

ustaw przez Radę Ministrów, by 
później trafiły do sejmu – stwierdził.

W Kozienicach został podpisany 
list intencyjny o utworzeniu Cen-
tralnej Doliny Wodorowej. Mają 
ją tworzyć podmioty z wojewódz-
twa świętokrzyskiego, łódzkiego 
i południowego Mazowsza. Celem 
dolin wodorowych jest integracja 
sektorów, znalezienie partnerów 
biznesowych oraz optymalizacja 
procesów i kosztów.

Wodorowa dolina
List intencyjny w sprawie utworzenia w Kozienicach Centralnej Doliny Wodorowej podpisali w poniedziałek przedstawi-
ciele Ministerstwa Klimatu i Środowiska, grup i spółek energetycznych, środowiska przedsiębiorców i naukowców. Inicja-
tywa ma się przyczynić do transformacji energetycznej w Polsce.
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Billboardy stanęły w sobotę – jeden 
na Małgorzatki, drugi na ul. Żółkiew-
skiego w okolicy Castoramy. Mają się 
pojawić jeszcze dwa, m.in. na ul. War-
szawskiej. Obok zdjęcia Radomskiego 
Szpitala Specjalistycznego na billboar-
dzie widnieje napis: „35 milionów na 
SOR/ w Radomskim Szpitalu Specjali-
stycznym/ dzięki wsparciu Parlamenta-
rzystów PiS Ziemi 
Radomskiej/ Ma-
rek Suski, Dariusz 
Bąk, Radosław 
Fogiel, Agnieszka 
Górska, Stanisław 
Karczewski, An-
drzej Kosztow-
niak, Anna Kwie-
c ień , Wojc iech 
S k u r k i e w i c z / 
Dziękują:/ Kata-
rzyna Pastuszka-
-Chrobotowicz/ Dariusz Wójcik/ Radni 
Rady Miejskiej”.

– Billboardy to forma podziękowa-
nia parlamentarzystom Prawa i Spra-
wiedliwości za pieniądze przekazane 
na radomski SOR. Sfinansowaliśmy je 
wspólnie z Katarzyną Pastuszką-Chro-
botowicz z prywatnych środków – mówił 
Dariusz Wójcik w sobotniej „Polityce na 

śniadanie” w Radiu Rekord. – Ten rząd 
pomaga Polakom. Dzięki lobby naszych 
parlamentarzystów pomaga też nasze-
mu miastu. Nie chcemy, żeby politycy, 
którzy w przyszłości rządzili naszym 
krajem, znów wrócili na stanowiska.

Prowadzący program pytał, dlacze-
go na billboardach zabrakło nazwiska 
wiceprezydent Marty Michalskiej-

-Wilk. Jej rolę 
w  u z y s k a ny m 
dofinansowaniu 
podkreślali pu-
blicznie posłowie 
PiS. – Bo się nie 
zmieściło – od-
powiedział Wój-
cik. – A poważ-
n i e . . .  Je s t e m 
w Prawie i Spra-
w i e d l i w o ś c i , 
w s p i e r a m  t ę 

partię i nie widzę możliwości, żeby 
na takim billboardzie pojawiło się 
nazwisko polityka Platformy Obywa-
telskiej. Mam jednak duży szacunek 
do pani prezydent Michalskiej-Wilk, 
kibicuję jej i uważam, że ta zmiana 
wyszła miastu na dobre.

KA K CI NIAK

Billboardowe
podzi kowanie

Radni: Katarzyna Pastuszka-Chrobotowicz i Dariusz Wójcik za pośrednic-
twem billboardów podziękowali parlamentarzystom PiS za 35 mln zł na 
SOR przy szpitalu na ul. Tochtermana.

R E K L A M A

Nowa aranżacja placu z fontanna-
mi, która została przeprowadzona 
przed dziesięciu laty, od początku 
spotkała się z falą krytyki. Prze-
ciwnicy przebudowy narzekali na 
betonozę i pokpiwali, że na deptaku 
stanął Titanic. Na dodatek fontanny 
częściej nie działają niż działają.

„Fontanny na placu Konstytucji to 
jeden z wyjątkowo nieudanych pro-

jektów mojego poprzednika. W tym 
roku Wodociągi Miejskie znów mu-
siały naprawiać tę instalację. Jest też 
wiele krytycznych opinii radomian 
na temat estetyki i funkcjonalności 
fontann. Dlatego zdecydowałem, że 
przeprowadzimy gruntowną moder-
nizację” – napisał na swoim profilu na 
Facebooku prezydent Radosław Wit-
kowski. – „Chcę, aby pieniądze na 

ten cel zostały zapisane w budżecie 
na 2025 rok. W pracach nad nowym 
projektem na pewno będziemy chcieli 
uwzględnić głosy mieszkańców. Dla-
tego planujemy przeprowadzenie 
konsultacji społecznych. Najprawdo-
podobniej ogłosimy także konkurs 
architektoniczny”.

KA

Fontann  do przebudow
Fontanny na deptaku zostaną przebudowane – ogłosił prezydent Radosław Witkowski. Pieniądze na ten cel 
mają być zapisane w budżecie na 2025 rok.
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Siedziba muzeum to cztery bloki 
tworzące wewnątrz dziedziniec. 
Trwający od czerwca remont doty-
czy dachów na zachodniej, północ-
nej i wschodniej części placówki. 
Trzeba było rozebrać rynny, rury 
spustowe i fragmenty pokrycia 
dachowego, a także zdemontować 
elementy konstrukcji więźby dacho-
wej. Więźba jest drewniana, więc 
firma, która wygrała przetarg, musi 
wzmocnić lub wymienić zniszczone 
fragmenty, a potem zaimpregnować 
całość środkiem grzybo- i owad-
obójczym. Ostatnią czynnością 
będzie wykonanie nowego pokrycia 
blachą miedzianą i montaż rynien.

– Wszystkie te prace zapewnią 
bezpieczeństwo naszym magazy-
nom i zbiorom – przekonuje Leszek 
Ruszczyk, dyrektor Muzeum im. 
Jacka Malczewskiego. – Warto do-
dać, że remont został tak zaplano-
wany, aby nie powodować żadnych 
zakłóceń w pracy muzeum.

Prace mają się zakończyć do 
30 listopada. – Tak mamy w umowie 
z wykonawcą, ale wierzę, że już we 
wrześniu będziemy podziwiać nowy 
dach – twierdzi dyrektor MJM.

Remont dachu pochłonie ponad 
4 mln zł, a pieniądze pochodzą 
z budżetu samorządu woj. mazo-
wieckiego. – To kosztowna, ale nie-
zbędna inwestycja – twierdzi Rafał 
Rajkowski, wicemarszałek woj. ma-
zowieckiego. I zdradza: – Muzeum 
czeka jeszcze remont elewacji. 
Kolegium popijarskie będzie też 
iluminowane.

NIKA

Dach
remontowany
Do końca listopada ma trwać remont 
dachu na zabytkowym kolegium 
popijarskim, gdzie mieści się Muzeum 
im. Jacka Malczewskiego.
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Air Show, przypomnijmy, odbę-
dzie się w tym roku 26 i 27 sierpnia. 
„W pokazie wieczornym rozświe-
tlimy niebo naszymi myśliwcami, 
C-130 i zespołami cywilnymi” – za-
powiadają organizatorzy. – „Już nie-
bawem odkryjemy karty naszych 
kolejnych n iespod z ia nek ora z 
uczestników i pierwsze szkice pla-
nu ponad 10 godzin pokazów dyna-
micznych, które przygotowaliśmy 
dla Was na sobotę i niedzielę”.

Ale Air Show to nie tylko pokazy 
na niebie. Miłośników militariów 
przyciąga do Radomia także to, co 
na ziemi. Wystawa statyczna obejmu-
je sprzęt i uzbrojenie wszystkich ro-
dzajów Sił Zbrojnych RP – od Wojsk 
Lądowych przez Wojska Specjalne, 
Wojska Obrony Terytorialnej po Ma-
rynarkę Wojenną, a także sprzęt, któ-
rym dysponuje szkolnictwo wojskowe 
i wojska sojusznicze z NATO stacjo-
nujące w Polsce.

Statki powietrzne, które zobaczymy 
na radomskim niebie, będzie można 
także obejrzeć z bliska, na wystawie 
statycznej. Polskie Siły Powietrzne za-

prezentują samoloty: MiG-29, Su-22, 
F-16, M-346 Bielik, PZL-130 Orlik, 
M-28 Bryza, C-130 Hercules, C-295 
CASA, FA-50 oraz śmigłowce: S-70i, 
W-3WA SAR, Mi-2, SW-4 Puszczyk, 
Mi-17, W-3 Głuszec, Mi-14, AW-101. 
Zobaczymy również AS 365N3 Dau-
phin z Litwy, C-27 Spartan, L-39 
Albatros ze Słowacji, OH-58 Kiowa 
Warrior, UH-60 Black Hawk z Chor-
wacji oraz Niemieckie P-3C ORION 
i A-400. Prawdziwą gratką będzie 
z pewnością powietrzna cysterna KC-
135 z Gwardii Narodowej stanu Illi-
nois w USA.

Wojskowi przywiozą do Rado-
mia m.in. potężną broń pancer-
ną – K2 Czarną Panterę – koreański 
czołg nowej generacji oraz M1A1 
Abrams – najlepszego przyjaciela 
amerykańskich marines, zmodyfiko-
wany na potrzeby Wojska Polskiego 
najbezpieczniejszy dla załogi czołg 
świata. Pojawi się także K9 Thun-
der – precyzyjna i skuteczna haubica 
samobieżna na podwoziu gąsienico-
wym, kupiona w 2022 roku, a także 
HIMARS –sprawdzona w boju wy-

rzutnia rakiet. Patriot to 
skuteczny zestaw obrony 
powietrznej średniego 
z a s ięg u ,  a  BW P B or-
suk – polski bojowy wóz 
piechoty, kupiony przez 
Wojsko Polskie w 2023. 
Na wystawie statycznej 
będziemy mogli zobaczyć 
tak że przec iwlotn icz y 
zestaw rakietowo-artyle-
ryjski Pilica, nowoczesny 
i zautomatyzowany polski 
pojazd minowania na-
rzutowego Baobab-K czy 
nowoczesnego drona Bay-
raktar TB2. Miłośników 
militariów zainteresują na 
pewno transportery KTO 
Rosomak wraz z drużyną 
zmotoryzowaną z etato-
wym uzbrojeniem i wypo-
sażeniem, czołgi Leopard, 
HMMWV, samobieżne 
przeciwlotnicze zestawy 

rakietowe Poprad, haubice samo-
bieżne Krab, moździerze samobieżne 
Rak, stacje radiolokacyjne i wyrzut-
nie rakiet Wr-40 Langusta, przenośne 
przeciwlotnicze zestawy rakietowe 
Piorun, pojazdy dalekiego rozpozna-
nia Żmija, pojazdy i roboty saperskie, 
mobilna wyrzutnia rakiet MLV wraz 
z wozem dowodzenia CCV, rampy 
szturmowe, pojazdy HMMWV, ze-
stawy nurkowe, bezzałogowe pojazdy 
podwodne, systemy rozpoznawcze, 
sprzęt spadochronowo-desantowy, 
sprzęt obserwacyjny oraz uzbrojenie 
i wyposażenie taktyczne jednostek 
specjalnych AGAT, GROM, Formoza 
i JW. Komandosów.

Podczas Air Show będzie też oka-
zja, by przyjrzeć się wyposażeniu, 
jakim dysponują Wojska Obrony Te-
rytorialnej. Sprawdzimy także swoje 
strzeleckie umiejętności na strzelni-
cy kontenerowej. WOT zaprezentuje 
bezzałogowce FLYEYE z trenażerem 
oraz Warmate oraz indywidualne wy-
posażenie żołnierzy.

CT
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Czołgi, wyrzutnie rakiet, drony, transportery i haubice będzie można oglądać na wystawie 
statycznej podczas Międzynarodowych Pokazów Lotniczych Air Show. Na niebie zaprezen-
tują się, na tą chwilę, 24 ekipy.
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Przetarg na wykonanie prac, któ-
re będą prowadzone pod nadzorem 
konserwatora zabytków, został już 
rozstrzygnięty. – Otrzymaliśmy    jed-
nocześnie dobrą wiadomość od mar-
szałka województwa mazowieckiego. 
Na realizację inwestycji otrzymamy 
dofinansowanie w wysokości 150 tys. 
zł. Przypomnę, że to już kolejny etap 
prac w Miejskiej Bibliotece Publicz-

nej. Wcześniej został wyremontowany 
dach, elewacja oraz pierwsza część 
ogrodzenia – przypomina prezydent 
Radosław Witkowski.

Prace przy renowacji drugiej czę-
ści ogrodzenia MBP przy ul. Piłsud-
skiego 12 mają się zakończyć w ciągu 
trzech miesięcy.

CT

Mur do remontu
Wkrótce rozpocznie się renowacja drugiej części zabytkowego ogrodze-
nia Miejskiej Biblioteki Publicznej.

Z pomocy Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków mogą korzystać 
gminy, powiaty i województwa. O tym, 
że do Radomia trafią prawie 4 mln zł, 
poinformowali w ubiegły piątek parla-
mentarzyści Prawa i Sprawiedliwości.

– Prace remontowo-konserwa-
torskie w zespole bernardyńskim, 
naszym wspaniałym Pomniku Hi-
storii, zostaną dofinansowane kwotą 
3 mln 375 tys. Natomiast na czwarty 
etap remontu kościół farny – chodzi 
tu o prace przy polichromii prezbi-
terium, odnowieniu pięknych ma-
larskich dzieł – otrzyma 618 tys. 747 
zł – zdradził poseł Marek Suski.

Ponadto wsparcie finansowe otrzy-

mało ponad 60 obiektów w regionie ra-
domskim. – To wzmacnianie tożsamo-
ści lokalnej przez dbałość o zabytki. 
Widać, że czasem koszty utrzymania 
czy remontu są nie do udźwignię-
cia przez samorządy czy właścicieli 
tych zabytków – zauważyła posłanka 
Anna Kwiecień.

Zdaniem posłank i Agnieszk i 
Górskiej o zabytkowe obiekty trze-
ba dbać, bo Polskę odwiedza coraz 
więcej obcokrajowców.

Parlamentarzyści zapowiadają, 
że program będzie kontynuowany 
w następnych latach.

K

Na zabytki
Do Radomia trafi prawie 4 mln zł z Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków.

W tym roku radomianie zgłosili do 
BO, przypomnijmy, 410 wniosków. 
Zakończył się właśnie etap ich oceny. 
Zostały one ocenione pod względem 
formalnym oraz pod kątem wykonal-
ności technicznej i zgodności z pra-
wem. Pozytywną ocenę uzyskało 308 
projektów, spośród których 37 przyłą-
czono do projektów o tożsamym lub 
podobnym zakresie.

Zgodnie z uchwałą rady miejskiej 
w sprawie przeprowadzenia konsulta-
cji społecznych budżetu obywatelskie-
go na rok 2024, odwołanie od nega-
tywnej oceny projektu wnioskodawcy 
mogli składać do ubiegłej środy. Dzi-
siaj (piątek, 21 lipca) jest ostatni dzień, 
kiedy prezydent może je rozpatrywać.

Do 31 lipca zostaną opublikowanie 
listy projektów, które znajdą się na 
karcie do głosowania. Wzór karty zo-
stanie udostępniony w punktach kon-
sultacyjnych i na stronie www.konsul-
tacje.radom.pl. Natomiast głosowanie 
na projekty Budżetu Obywatelskiego 
2024 zaplanowano od 7 do 27 sierpnia.

Na realizację zwycięskich pro-
jektów, przypomnijmy, zostanie 
w przyszłym roku przeznaczone 
7 mln 458 tys. zł.

Ta edycja jest drugą pod względem 
liczby projektów ocenionych pozytyw-
nie. Więcej – ponad 330 – było jedynie 
w Budżecie Obywatelskim 2022.

CT

Lista niebawem
Od 7 do 27 sierpnia głosować będziemy w Budżecie Obywatelskim 
Radomia. Na kartę trafi co najmniej 271 projektów.
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Konkurs na opowiadanie inspi-
rowane Radomiem ogłosiła wio-
sną Miejska Biblioteka Publiczna. 
Skierowany był do osób pełnolet-
nich – nie tylko mieszkańców na-
szego miasta. Tematem był Ra-
dom – jego historia i kultura, a także 
osobiste relacje czy wspomnienia 
z tym miastem lub jego mieszkańca-
mi związane. Radom mógł stanowić 
główny temat opowiadania lub tylko 
tło opowieści. Uczestnicy konkursu 
mogli też podjąć próbę polemiki ze 
stereotypowym sposobem myślenia 

o Radomiu lub jego mieszkańcach.
Za najlepsze prace przewidziano 

nagrody finansowe – za pierwsze 
miejsce 4 tys. zł, za drugie 2 tys., a za 
trzecie – 1 tys. zł.

Wpłynęło 96 prac, które na począt-
ku czerwca oceniła komisja w składzie: 
Grzegorz Bartos – pisarz i dramaturg 
związany z Radomiem (przewodni-
czący), Sebastian Równy – dyrektor 
Wydziału Kultury Urzędu Miejskiego 
i Przemysław Czaja – dyrektor Miej-
skiej Biblioteki Publicznej (sekretarz). 
Pierwszą nagrodę jurorzy przyznali 
Dominice Górskiej za pracę „Radom 
opowiedziany na nowo”. Druga nagro-

da przypadła Oldze Górskiej, autorce 
opowiadania „Dobry syn”, a trzecia 
Beacie Michalik za „Balladę o szczę-
śliwych ludziach”. Komisja przyznała 
też sześć równorzędnych wyróżnień. 
Otrzymali je: Magdalena Banaszek 
za „Powrót”, Joanna Zielińska-Król 
za „Radom mojej mamy”, Arkadiusz 
Panasiuk za opowiadanie „Radek jak 
Radom”, Barbara Bednarz za „Miłość 
w R.”, Katarzyna Wiśniewska za „El-
dora(n)dom” i Ewa Hatała za „Odeon”.

Nagrodzone i wyróżnione w kon-
kursie prace można przeczytać na 
stronie internetowej Miejskiej Bi-
blioteki Publicznej. – Zdecydowa-
liśmy też o zrobieniu filmu. Naj-
lepsze opowiadania będą czytane 
przez lektora lub lektorkę na tle 
kadrów pokazujących Radom. Jeśli 
w opowiadaniu mowa jest o jakimś 
konkretnym miejscu, to oczywiście 
pokażemy je na przebitkach. Chcie-
libyśmy to zrobić w sierpniu – mówi 
Przemysław Czaja, dyrektor Miej-
skiej Biblioteki Publicznej. – Nato-
miast na jesień planujemy performa-
tywne czytanie nagrodzonych prac 
w przestrzeni miejskiej.

Film będzie dostępny na stronie 
MBP i na Facebooku. My natomiast 
będziemy, począwszy od tego piątku, 
publikować najlepsze opowiadania na-
desłane na konkurs „Radom opowie-
dziany na nowo” na łamach tygodnika 
„7 Dni” i na portalu CoZaDzien.pl.

Radom
opowiedziany

Jesienią będą czytane w przestrzeni miejskiej, a w sierpniu powstanie film, w którym 
główną rolę grać będą opowiadania nagrodzone i wyróżnione w ogólnopolskim konkursie 
„Radom opowiedziany na nowo”.
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Sezon 2022/23 Powszechny roz-
począł komedią Donalda Chur-
chi l la „Dekorator” w reż yser i i 
Pawła Pitery. Tuż po premierze 
pełną parą ruszyły przygotowania 
do Międzynarodowego Festiwalu 
Gombrowiczowskiego i radomskiej 
festiwalowej premiery – „Zbrodni 
z premedytacją” w reżyserii Błażeja 
Peszka. Jesienią po raz pierwszy na 
deskach radomskiego teatru gości-
li artyści z Japonii. W ramach In-
lanDimensions International Arts 
Festival 2022 zespół Teatru Chiten 
przedstawił widowiskową adaptację 
„Gracza” Fiodora Dostojewskiego. 
Stary rok widzowie pożegnali ba-
wiąc się na szalonej farsie „Okno 
na parlament” w reżyserii Jarosława 
Tumidajskiego.

W marcu na Dużej Scenie za 
sprawą reż ysera Pawła Świątka 
odżył konflikt sąsiedzki – z okazji 
roku Aleksandra Fredry teatr zre-
alizował „Zemstę” we współcze-
snej inscenizacji. Sezon zakończyły 
przedpremierowe pokazy przed-
stawienia „Jak zostałam wiedźmą”    
w reżyserii Michała Derlatki.

W minionym sezonie na afisz 
wróciły również znane i lubiane 
tytuły: „Szalone nożyczki”, „Po-
moc domowa”, „Ryzykowna for-
sa”, „Tajemniczy ogród”, „Niegłu-
pia, niebrzydka, niebiedna”, „Nie 
uchodzi, nie uchodzi, czyli Damy 
i huzary”, „Chłopcy z Placu Broni” 
czy „Roszpunka”.

Ogromnym wyróżnieniem była 
dla Powszechnego telewizyjna re-
alizacja przedstawienia „Ferdydur-
ke” w reżyserii Aliny Moś-Kerger. 

To pierwszy spektakl radomskiego 
teatru, który znalazł się w zbiorach 
Teatru Telewizji. W czerwcu zapis 
przedstawienia zaprezentowany zo-
stał podczas XXII Festiwalu Teatru 
Polskiego Radia i Teatru Telewizji 
Polskiej „Dwa Teatry – Zamość 
2023”.

W oczekiwaniu na XVI Mię-
dzynarodowy Festiwal Gombrowi-
czowski teatr już rozpoczął działa-

nia okołofestiwalowe, które będą 
kontynuowane w nadchodzącym 
sezonie. Np. w czerwcu wrócił cykl 
„Czytamy Gombrowicza”. Na Sce-
nie Kotłownia reżyser Grzegorz 
Dębowski wraz z aktorami zapre-
zentował zabawną interpretację 
opowiadania „Pampelan w tubie”. 
Kolejne spotkanie z twórczością 
Gombrowicza – we wrześniu. Po-
zostałe działania zaplanowane 
na przyszły sezon to: konkurs na 
plakat gombrowiczowski, deba-
ta l iteracka i pokazy rejestracji 
Teatrów Telewizji.

W Powszechnym odbyły się też 
warsztaty dla osób z zespołem Do-
wna. Ich uczestnicy zrealizowali 
premierę spektaklu „Anioły są 
wśród nas” i film „AutonomJa!” 
Pod koniec sezonu rozpoczęli pró-
by do przedstawienia „Romeo i Ju-
lia”, którego premierę zaplanowano 
w sezonie 2023/24.

Wśród działań edukacyjnych na 
uwagę zasługuje projekt „Legen-
dy Ziemi Radomskiej w ultrafio-
lecie”. Zakładał on przeprowa-
dzenie czterech lekcji teatralnych 
dla uczniów szkół podstawowych, 
opartych o w ybrane historie ze 
zbioru Zenona Gierały „Legendy 
Ziemi Radomskiej”. Lekcje cie-
szyły się dużym zainteresowaniem 
uczniów i nauczycieli.

Z kolei dzięki dofinansowaniu 
z Ministerstwa Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego udało się 
z m o d e r n i z o w a ć  m e c h a n i z m 
obrotowy dużej sceny.

A początek nowego sezonu już za 
dwa miesiące. 15 września teatr za-

prasza na familijne przedstawienie 
„Jak zostałam wiedźmą” w reżyserii 
Michała Derlatki na podstawie tek-
stu Doroty Masłowskiej. Pod koniec 
miesiąca natomiast premiera dla 
najmłodszych widzów: „Kto z was 
chciałby rozweselić pechowego no-
sorożca?” Leszka Kołakowskiego 
w reżyserii Cezarego Domagały.

CT

Powszechny
podsumowuje sezon
Miniony sezon Teatr Powszechny może zaliczyć do udanych. Aktorzy 
zagrali 417 przedstawień dla ponad 78 tys. widzów.
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Z Radomia pochodzi pan 
który dobierał mi sprzęt wózek 
inwalidzki Arek K i jak budynek 
modlitwy religii rzymskokato-
lickiej się nazywa + Rodzicom 
malował dach pan z Radomia 
i jak warzywo się nazywa + 
Moją siostrę uczyła pani mate-
matyki, która w Radomiu teraz 
mieszka i jak obuwie się nazywa 
+ W Radomiu 27 kwietnia 2023 
roku otwarto nowe lotnisko 
z którego odbył się już pierw-

szy lot z Warszawy do Paryża = 
Tak oczami niepełnosprawnej 
ruchowo Dominiki Górskiej na 
wózku poruszającej się tylko 
przy pomocy osoby trzecich na 
wózku inwalidzkim i cierpiącej 
na Mózgowe Porażenie Dzie-
cięce Czterokończynowo Spa-
styczne opowiedziany na nowo 
Radom wygląda.

Dominika Górska
(40 lat) z Warszawy

Radom opowiedziany na nowo
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Jeszcze rok temu u zbiegu ulic War-
szawskiej i Legionów, niedaleko Kozie-
nickiego Centrum Rekreacji i Sportu 
oraz Centrum Kulturalno-Artystycz-
nego, był kawałek sosnowego lasu. 
Część mieszkańców chciała zachować 
teren zielony niezagospodarowany, ale 
władze miasta postanowiły działki ucy-
wilizować, budując park wodny. Projekt 
wykonała pracownia architektoniczna 
RS+ Roberta Skitka z Tychów. Prace 
rozpoczęły się w ubiegłym roku, a za-
kończyły w tym, miesiąc przed termi-
nem.

Całość – wkomponowana w istnie-
jący teren zielony z potężnymi, kilku-
dziesięcioletnimi sosnami – została 
podzielona na strefy. Dzieci mają 
dyspozycji dwa wodne place zabaw; 
powstał też integracyjny plac zabaw 
dostosowany dla dzieci z niepełno-
sprawnościami. Jest także leśna strefa 
relaksu z drewnianymi kładkami, ław-
kami, leżakami i wodotryskami. Trze-
cia strefa, zaprojektowana do wielu 
funkcji, to scena plenerowa. Będą się 
tu odbywać różne imprezy.

Wielk ie ot warcie nowej atrak-
c ji Kozienic odbyło się w sobotę 
i prz yciągnęło t łumy – nie t ylko 

mieszkańców miasta.
– Znana amerykańska socjolog, 

prof. Sharon Zukin, która specjalizuje 
się we współczesnym życiu miejskim, 
twierdzi, że przestrzeń publiczna to ta-
kie okno do duszy miasta. Tzn. ze spo-
sobu, w jaki zagospodarowywana jest 
przestrzeń publiczna, można wycią-
gnąć wnioski, czy miasto się rozwija, 
czy dba o mieszkańców, jakie ma prio-
rytety rozwojowe – mówił podczas in-
auguracji parku rekreacyjno-sportowe-
go burmistrz Piotr Kozłowski. – Dziś 
oddajemy państwu nowa, wyjątkową, 
ogólnodostępną przestrzeń. To chyba 
największy tego typu obiekt w regionie.

Burmistrz przypomniał, że nad 
koncepcją debatowano długo i inten-
sywnie. – Przede wszystkim chcieliśmy 
w ten pusty plac tchnąć życie. By stał 
się miejscem, które integruje lokalną 
wspólnotę, buduje więzi międzypoko-
leniowe i daje wiele radości całym ro-
dzinom – przekonywał Piotr Kozłow-
ski. – Chcieliśmy też, żeby ten obiekt 
był przyjazny dla gości, żeby przyciągał 
do nas ludzi z zewnątrz, żeby ciekawą 
i nowoczesną formą promował Kozie-
nice.

Włodarz Kozienic podkreślał, jak 
ważne było wkomponowanie obiek-
tu w istniejące środowisko. Wszędzie 

tam, gdzie tylko było to możliwe, wy-
korzystano materiały przyjazne środo-
wisku naturalnemu, np. drewniane są 
meble miejskie czy kładki dla pieszych. 
Postawiono też poidełka dla ptaków 
i owadów. Ale chyba najważniejsze jest 
kilkanaście tysięcy nasadzeń: drzew, 
krzewów, kwiatów i roślin.

B u d o w a  p a r k u  r e k r e a c y j n o -
-sportowego kosztowała 13 mln zł, 
ale – jak zaznaczał burmistrz Kozłow-
ski – z miejskiego budżetu na inwesty-
cję nie wydano ani złotówki. Pieniądze 
samorząd pozyskał z zewnątrz – 10,5 
mln zł z rządowego programu Polski 
Ład, a 2,5 ml z Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych.

– Nie byłoby tego wszystkiego, gdy-
by nie – polityczna, bo jestem polity-
kiem – decyzja, że mają być pienią-
dze właśnie na tego typu inwestycje. 
W przeszłości tego typu inwestycje nie 

powstawały. Ale nam, politykom Pra-
wa i Sprawiedliwości zależy właśnie na 
tym, żeby Polska się rozwijała – mówił 
obecny na otwarciu senator Stanisław 
Karczewski. – A że tak jest, widać 
w Kozienicach. I druga ref leksja... 
Tempo, w jakim ta inwestycja powsta-
ła, zasługuje na najwyższe uznanie. I to 
jest wspaniałe – że polscy wykonawcy 
potrafią robić lepiej niż ci z Zachodu.

W sobotę i niedzielę największą 
atrakcją dla najmłodszych była bez 
wątpienia woda. Trochę starsi ba-
wili się świetnie ,oglądając taneczne 
show grupy Volt Agustina Egurroli, 
pokazów cheerleaders i biorąc udział 
w konkursach z nagrodami. Gwiaz-
dą soboty była Roksana Węgiel, 
w niedzielę kozieniczanie i przybyli 
na otwarcie parku goście z innych 
miast oklaskiwali Stanisław Soykę 
i Halinę Frąckowiak.

– Przez kolejne trzy tygodnie na 
tej scenie będą występowały różne 
gwiazdy, z różnych nurtów muzycz-

nych, żeby każdy z was mógł poczuć, 
że tu jest jego miejsce – mówił bur-
mistrz Kozłowski.

Wodny plac zabaw powstanie 
także w Radomiu nad zalewem na 
Borkach, w okolicy ul. Stasieckiego. 
Przypomnijmy: to zwycięski projekt 
w Budżecie Obywatelskim Rado-
mia 2022. Miejski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji dwukrotnie ogłaszał 
przetarg na zaprojektowanie i wy-
budowanie obiektu. Pierwszy prze-
targ trzeba było unieważnić, bo 
oferty przekraczały kwotę, którą 
MOSiR mógł na przedsięwzięcie 
przeznaczyć. Na drugi, w lutym tego 
roku, wpłynęły trzy oferty. Najko-
rzystniejszą złożyła firma DEKA 
z Iłży, która zaoferowała 2 mln 333 
tys. zł. Wykonawca ma dziewięć 
miesięcy na realizację inwestycji. 
W tej chwili – jak nam powiedział 
Dariusz Osiej, rzecznik MOSiR-
-u – czeka na wydanie przez miasto 
pozwolenia na budowę.

Okno do duszy miasta
– Postanowiliśmy sprawić, by ten pusty plac stał się miejscem integracji społeczności lokalnej. Ale chcieliśmy też, by nasz park ciekawą i nowoczesną 
formą promował Kozienice – mówił w sobotę, podczas otwarcia parku rekreacyjno-sportowego burmistrz Piotr Kozłowski. Mieszkańcy mają do dyspozy-
cji dwa wodne place zabaw, scenę plenerową i leśną strefę relaksu.
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Spacerkiem po mieście
Garbarnia „Praca” 
i Radomskie Zakłady Garbarskie

W 1897 roku Józef Samsonowski uruchomił przy ul. Warszawskiej 23 
garbarnię. Produkowała przede wszystkim skóry chromowe i podeszwo-
we, które eksportowała m.in. do Francji, Syrii i Palestyny. 

Zakład wielokrotnie zmieniał właściciela, wielokrotnie też był rozbu-
dowywany i modernizowany. Po I wojnie światowej garbarnia musiała 
mocno ograniczyć produkcję. Powód? Odcięcie od wschodnich rynków 
zbytu i niemożność importowania skór z Austrii i Czech. Ostatnim przed 
wybuchem II wojny światowej właścicielem firmy przy ul. Warszawskiej 
23 był inż. Mordechaj Cemach. Garbarnia „Praca” zatrudniała wówczas 
90 pracowników i była jedną z najbardziej nowoczesnych w II Rzeczpo-
spolitej. Produkowała skóry na potrzeby przemysłu obuwniczego.

Garbarnia działała także w czasie okupacji niemieckiej. Po wojnie 
przejął ją Tymczasowy Zarząd Państwowy, który w października 1945 
roku powierzył prowadzenie firmy Spółdzielni Garbarskiej „Praca”. 
Trzy lata później stała się częścią Radomskich Zakładów Garbarskich, 
jako Zakład nr 3.

O tym, że Radom stanowił przed laty prawdziwe zagłębie garbarstwa, 
świadczy fakt, że to właśnie w naszym mieście po wojnie utworzone 
zostało Zjednoczenie Przemysłu Skórzanego, skupiające zakłady zajmu-
jące się obróbką skór z całej Polski. Fakt, żywot ZPS nie był przesadnie 
długi – już 1 października 1947 roku w miejsce zjednoczenia powstały 
Radomskie Zakłady Garbarskie. W skład RZG weszły wszystkie czynne 
zakłady garbarskie w woj. kieleckim. Radomskich było w sumie 11; do 
RZG należało też Państwowe Gimnazjum Chemiczno-Garbarskie. Poza 
garbarnią „Praca” RZG tworzyły: Spółka Garbarska „Nowość” (ul. 
Garbarska 27) jako Zakład nr 1, garbarnia „Ludowika” (ul. Garbarska 
25) – Zakład nr 2, garbarnia „Lawenzon” (ul. Młodzianowska 94) – Za-
kład nr 4, „Chrombox” (ul. Młodzianowska 94a) – Zakład nr 5, „Elgold” 
(ul. Mokra 24) – Zakład nr 6, „Ludros” (ul. Garbarska 93) – Zakład nr 
7, „Obozisko” (ul. Głowackiego 42) – Zakład nr 8, „Spólnota” (ul. Sło-
wackiego 97) – Zakład nr 9, „Triumf” (ul. Garbarska 98) – Zakład nr 10 
oraz garbarnia „Piast” (ul. Warszawska 19) – Zakład nr 11. 

Cześć z nich to były niewielkie firmy, z przestarzałym parkiem maszy-
nowym, którego nie opłacało się modernizować. W następnych latach 
zlikwidowano więc Zakład nr 4, 5, 8, 9, 10 i 11. Z kolei garbarnie 1, 2, 
3, 6 i 7 były stopniowo modernizowane. W 1959 roku całą piątkę włą-
czono do Radomskich Zakładów Przemysłu Skórzanego „Radoskór”. 
W 1990 Radomskie Zakłady Garbarskie znów stały się samodzielną 
firmą. Dziewięć lat później Sąd Gospodarczy w Radomiu ogłosił upa-
dłość RZG.

NIKA

Na podstawie informacji zawartych w „Encyklopedii Radomia” Jerzego 
Sekulskiego, Radom 2012
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Na tropach kultury

Powiatowa Biblioteka Publiczna 
w Białobrzegach została utworzo-
na, na podstawie uchwały Rady 
Powiatu Białobrzeskiego, na ba-
zie zlikwidowanej miejscowej filii 
Biblioteki Pedagogicznej w Ra-

domiu. Działalność rozpoczęła 1 
września 2013 roku.

Placówka działa na rzecz bi-
bliotek publicznych i społeczności 
lokalnej. Gromadzi materiały do-
tyczące powiatu, łącznie z doku-
mentami życia społecznego, pro-

muje czytelnictwo w powiecie 
oraz „zaspokaja potrzeby infor-
macyjne, edukacyjne i kulturalne 
użytkowników zgodnie z ich ocze-
kiwaniami”. Prowadzi także lekcje 
biblioteczne z edukacji czytelni-

czej i medialnej dla szkół ponad-
podstawowych z terenu powiatu.

Do zadań PBP należy ponadto 
nadzór merytoryczny nad siecią 
bibliotek gminnych powiatu. Ta 
sieć to sześć placówek: Bibliote-
ka Publiczna MGOK wraz z filią 

w Szczytach, Miejsko-Gminna 
Biblioteka Publiczna w Wyśmie-
rz ycach ,  G m i n na Bibl ioteka 
Publiczna w Promnie z siedzi-
bą w Przybyszewie wraz z filią 
w Falęcicach, Gminna Biblioteka 
Publiczna w Radzanowie, Gmin-
na Biblioteka Publiczna w Starej 
Błotnicy wraz z filią w Goździe 
oraz Gminna Biblioteka Publiczna 
w Stromcu. Powiatowa książnica 
służy im pomocą instrukcyjno-me-
todyczną i szkoleniową gromadząc 

dla nich materiały biblio-
teczne z zakresu bibliote-
karstwa, bibliotekoznaw-
stwa i informacji naukowej.

Działalność zlikwidowa-
nej przed dziesięciu laty fi-
lii Biblioteki Pedagogicznej 
kontynuuje dział pedago-
giczny, w całości finansowa-
ny przez samorząd woj. ma-
zowieckiego. Gromadzony 
jest tu księgozbiór z zakre-
su pedagogiki, psychologii, 
socjologii i nauk pokrew-
nych, z przeznaczeniem 
dla nauczycieli i studentów 
kierunków pedagogicznych, 
ale też podręczniki akade-
mickie dla studentów po-
zostałych kierunków. PBP 
dysponuje również boga-
tym zbiorem filmów edu-
kacyjnych, które mogą być 
wykorzystane na lekcjach 
wychowawczych. Ponadto 
książnica gromadzi i udo-
stępnia lektury szkolne, 
beletrystykę i literaturę po-
pularną, czasopisma, filmy 

fabularne i edukacyjne, płyty CD 
z muzyką poważną, dokumenty 
elektroniczne (płyty CD-ROM), 
audiobooki, e-booki oraz litera-
turę regionalną.

NIKA
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Powiatowa Biblioteka Publiczna

Białobrzegi

Wypożyczamy w nich książki, chodzimy na wystawy czy koncerty albo uczestniczymy w organizowanych przez nie 
wydarzeniach. Instytucje kultury w swoim mieście mógłby zapewne wymienić każdy mieszkaniec, ale czy znamy 
je naprawdę? W cyklu „Na tropach kultury” przybliżamy historię placówek kultury z regionu radomskiego, prezen-
tujemy ich zbiory i opisujemy najważniejsze z organizowanych przez nie wydarzeń.
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Prace przy budowie ul. Cho-
pina z łącznikiem do cmentarza 
w Skaryszewie toczą się na odcinku 
ponad pół kilometra. Zostanie tam 
wykonana nowa droga asfaltowa, 
powstaną też pobocza. Zjazdy 
i dojścia będą miały nawierzchnię 
z kostki brukowej. Dodatkowo 
dla bezpieczeństwa mieszkańców 
zostanie zamontowane oświetlenie 
uliczne (pięć lamp), będzie też 
oznakowanie pionowe i poziome. 
Wartość inwestycji to ponad 1 mln 
835 tys. zł.

Ul. Krótka modernizowana jest 
na długości ponad 1,2 km. Bu-
dowana będzie jezdnia, ścieżka 
pieszo-rowerowa, zjazdy, pobo-
cza, odwodnienie (rowy otwarte 
i przepusty) oraz kanał technolo-
giczny. Wykonane zostanie również 
oświetlenie uliczne. Całkowity 
koszt przebudowy to 5 mln 584 tys. 
zł, z czego kwota dofinansowania 
z Rządowego Funduszu Polski Ład 
to 4 mln 987 tys. zł.

CT

Budują
dwie ulice
SKARYSZEW. Trwają prace przy 
budowie ul. Chopina z łącznikiem do 
cmentarza i ul. Krótkiej.

– Tak naprawdę rozmawiamy 
o sercu naszego miasta. I jak tu nie 
zająć się sercem miasta, kiedy ono 
jeszcze tak naprawdę może dla nas 
wszystkich bić. Ten obiekt powstał 
prawie 100 lat temu i nie może-
my pozwolić, żeby dalej niszczał. 
Chcemy go zrewitalizować – twier-
dzi burmistrz Robert Kowalczyk.

Elektrociepłownia powstała 
w 1925 roku jako część Państwo-
wej Wytwórni Prochu i Materia-
łów Kruszących. Nieużytkowany 
od kilkudziesięciu lat budynek 
popada w ruinę, czemu miasto ma 
nadzieję zapobiec. Samorząd nie 
ma pomysłu, w jaki sposób obiekt 
w przyszłości wykorzystać; na 
razie chce go zabezpieczyć. W tym 
celu konieczny jest remont dachu. 
Inwestycja ma kosztować 5,6 mln 
zł. Samorząd woj. mazowieckiego 
postanowił wesprzeć przedsięwzię-
cie kwotą 3,4 mln zł.

Zadanie obejmuje m.in. wykona-
nie nowego lub wyremontowanie 
istniejącego zadaszenia, wykonanie 
nowego orynnowania dachu oraz 
demontaż drewnianej konstrukcji 
stropu, która się zawaliła.

– To tak naprawdę pierwszy 
krok, by ten obiekt przywrócić 
mieszkańcom. To będzie długo-
trwała inwestycja, ale myślę, że 
warto – twierdzi burmistrz Pio-
nek. – Remont dachu uniemożliwi 
niszczeniu tego budynku i przy-
czyni się do tego, że znajdziemy 
pomysł, jak go zagospodarować 
i pieniądze na jego realizację. 
Mam nadzieję, że zrewitalizowana 
elektrociepłownia będzie służyć 
nie tylko pionkowianom, ale też 
całemu regionowi. 

Remont dachu dawnej elektro-
ciepłowni ma się zakończyć do 
końca 2024 roku.

K

Uratować
ciepłownię
PIONKI. Budynek dawnej elektro-
ciepłowni zostanie wyremontowany 
i zyska nową funkcję.

Uroczystość podpisania umów odby-
ła się w ubiegły piątek w Starostwie Po-
wiatowym w Białobrzegach. – Rządowy 
Fundusz Rozwoju Dróg to program ad-
resowany do wszystkich samorządów, 
który ma na celu dofinansowanie waż-
nych inwestycji. Dzięki przekazanym 
środkom gminy czy powiaty otrzymują 
wsparcie na budowę i modernizacje in-
frastruktury drogowej. Od 2019 roku 
włącznie z dzisiejszym rozdaniem do 
samorządów w woj. mazowieckim 
trafiło ponad 1 mld 700 mln zł. Wyre-
montowaliśmy i przebudowaliśmy te 
drogi dla państwa – mówił wicewoje-
woda Artur Standowicz. – Chciałbym 
podziękować państwu za dobrze wy-
konaną pracę i pogratulować dobrze 
przygotowanych i złożonych wniosków.

Powiat białobrzeski podpisał dwie 
umowy, na ponad 3,1 mln zł, na prze-
budowę dróg powiatowych: Wyśmie-
rzyce – Paprotno – Olszowa oraz 
Stromiec – Wyborów w miejscowości 
Boże. Dzięki ponad 468 tys. zł powiat 
przysuski wyremontuje drogę Olszo-
wa – Ulów – Klwów oraz Nowe Miasto 
nad Pilicą – Ulów. Z kolei prawie 7,6 
mln zł pozwoli na przebudowę drogi 
powiatowej Kozienice – Wólka Tyrzyń-
ska (odcinek Kozienice – Dąbrówki). 
Powiat grójecki z kolei, za ponad 8 mln 
zł, będzie mógł zmodernizować w No-
wym Mieście nad Pilicą ul. Tomaszow-
ską na odcinku od skrzyżowania z dro-
gami wojewódzkimi nr 707 i 728 do 
skrzyżowania z ul. Góra. Budowa dro-
gi gminnej w miejscowości Kobylin, na 

odcinku od ul. Armii Krajowej do ul. 
Kobylińskiej, została dofinansowana 
kwotą ponad 1,6 mln zł, a przebudowa 
drogi gminnej nr 160904W (Machnat-
ka), granica gminy Pniewy – Wiatro-
wiec – Bronisławów w miejscowości 
Cychry i Wiatrowiec uzyskała ponad 
1,9 mln zł. Gmina Warka podpisała 
umowę na ponad 1,2 mln zł na prze-
budowę ul. Michała Wołodyjowskiego, 
a gmina Głowaczów – umowę na ponad 
958 tys. zł na przebudowę drogi w miej-
scowości Studnie.

Dofinansowanie z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg dla zadań powia-
towych i gminnych jest uzależnione od 
dochodów podatkowych jednostek sa-

morządu terytorialnego: im niższe do-
chody podatkowe, tym większa wartość 
dofinansowania, przy czym maksymal-
ne dofinansowanie może wynieść do 80 
proc. kosztów realizacji zadania.

W ramach RFRD w latach 2019-
2022 jednostkom samorządu teryto-
rialnego w woj. mazowieckim prze-
kazano dofinansowanie na realizację 
1050 zadań gminnych i powiatowych 
w łącznej kwocie prawie 1,5 mld zł. Za 
te pieniądze zrobiono ponad 1400 km 
dróg. Ponadto dofinansowaniem objęto 
podniesienie poziomu bezpieczeństwa 
na ponad 300 przejściach dla pieszych.

CT

Dofinansowanie
na drogi

REGION RADOMSKI. Prawie 25 mln zł, w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, 
otrzymają samorządy z regionu. Łączna długość tras realizowanych w ramach podpisa-
nych umów to ponad 11,6 km.
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Samorząd woj. mazowieckiego 
przeznaczy na tę inwestycję 1,9 mln 
zł. Umowę w tej sprawie w ubiegły 
piątek podpisali wicemarszałek Ra-
fał Rajkowski i burmistrz Wyśmie-
rzyc Wojciech Sępioł.

Jak podkreśla wicemarszałek 
Rajkowski, mieszkańcy potrzebują 
miejsc, w których mogą się spo-
tkać i integrować. – Takie funkcje 
spełniają m.in. świetlice wiejskie, 
domy kultury czy remizy. Pomo-
żemy w budowie takiego budynku 
w Kostrzynie. Mieszkańcy będą mieć 
odpowiednie warunki do organizacji 
spotkań czy lokalnych świąt – za-
pewnia.

Dofinansowanie pozwoli na 
budowę dwukondygnacyjnego 
obiektu. Będzie się w nim mieści-
ła świetlica wiejska, a także izba 
pamięci. Swoje miejsce znajdą tu 
również koło gospodyń wiejskich 
i strażacy ochotnicy.

Etap pierwszy inwestycji obejmuje 
prace projektowe i przygotowawcze. 
Kolejnym krokiem będzie budowa 
obiektu do stanu surowego za-
mkniętego. Zostaną wykonane też 
wewnętrzne instalacje elektryczne, 
wodno-kanalizacyjne i grzewcze. 
Położone będą tynki wewnętrzne 
i posadzki.

Inwestycja ma zostać zrealizowana 
w latach 2023-2025.

CT

I remiza,
i świetlica
GMINA WYŚMIERZYCE. W Kostrzy-
nie powstanie budynek, w którym 
mieścić się będą remiza, świetlica i izba 
pamięci.

– Nadrzędnym celem utworzenia 
ekologicznych stref zielonych na 
terenach przyszkolnych było pod-
niesienie świadomości ekologicznej 
uczniów i mieszkańców w kwestii 
ograniczania zmian klimatu, wyra-
bianie szacunku do przyrody i dbanie 
o jej piękno – tłumaczy burmistrz 
Kozłowski. – Wykonaliśmy ponad 7 
tys. nasadzeń. Powstały ścieżki edu-
kacyjne i sensoryczne, zielone ściany, 
eko-ogródki, ogródki dydaktyczne 
i kserotermiczne, domki dla ptaków 
i owadów, a także mała retencja 
zagospodarowująca wody opadowe. 
Teraz kozieniczanie, bo strefy są 
ogólnodostępne, będą mogli usiąść, 
odpocząć, zrelaksować się w ciszy.

Pieniądze na realizację inwestycji 
pochodziły z budżetu gminy i z Fun-
duszy Norweskich. Wykonawcą prac 
w obu przypadkach była warszawska 
firma Testa. – To inwestycje pio-
nierskie, jeśli chodzi o naszą gminę, 
ponieważ po raz pierwszy realizowa-
ne ze środków norweskich. Projekty 
dość duże, bo o wartości ponad 
3 mln zł, z czego ponad 2,7 mln zł 
pochodziło z dofinansowania – tłu-
maczy Kozłowski.

Na terenie PSP nr 1 przy ul. Ko-
ściuszki przebudowany został także 
plac apelowy i prowadząca do 
niego droga. Koszt tej inwestycji to 
638 tys. zł, a pieniądze pochodziły 
z budżetu gminy.

CT

Z szacunku
do przyrody
KOZIENICE. Publiczna Szkoła 
Podstawowa nr 1 i Publiczna Szkoła 
Podstawowa nr 4 zyskały edukacyjne, 
ogólnodostępne strefy zielone.
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Sudoku Celem gry jest uzupełnienie pozostałych pól planszy cyframi od 1 do 9 (po jednej cyfrze w każdym 

polu). Każda z wpisywanych cyfr może wystąpić tylko raz w każdym z wierszy, kolumn i obszarów.

Z pożółkłych szpalt
Przyjemności sezonu 

w mieście
czyli kilka uwag o skrapianiu

chodników
O godzinie pierwszej w południe i piątej 

po południu w upalne dni letnie, biorą ra-
domianie udział w osobliwym widowisku.

Ze wszystkich bram domów wychodzą 
ludzie obojga płci, dzierżąc w rękach na-
czynia, których rozmaitość może zadowolić 
najwybredniejszego w tym kierunku fan-
tastę. Wszystkie te naczynia napełnione są 
wodą i służą do jednego celu: skrapiania 
rozpalonych chodników. Ludzie ci skra-
piają zatem wodą: z polewaczek z sitkiem 
i bez sitka, z konewek, wiaderek, garnusz-
ków i. t. p. naczyń.

Im większy zapał i rozmach skrapiają-
cych, tem większy przestrach u przechod-
niów. Niektórzy z polewających niejako 
z triumfem patrzą jak nieszczęsne panie 
w jasnych pantoflach i jedwabnych poń-
czochach uciekając, wpadają wprost spod 
rozigranej lejącej strumieniem wody pole-
waczki, w otchłanie kurzu i pod pędzące 
auto na jezdni, szczęśliwe, jeżeli udało im 
się wyjść bez szwanku na ciele i ubraniu.

Sposób skrapiania harmonizuje 
z forma naczyń: jedni energicznie leją 
wodę z rozhuśtanych polewaczek, inni 
obficie wylewają ją z wiaderek, inni 
jeszcze oszczędnie z małych garnusz-
ków chlapią niedbale ręką wprost pod 
nogi przechodzących.

(…) Osobna wzmianka należy się miej-
skim beczkowozom do skrapiania ulic któ-
re dziwnym zbiegiem okoliczności funkcjo-
nują prawie zawsze przed ulewą. Co do 
tego ich nieomylność góruje stanowczo 
nad przepowiedniami P. I. M a. Takie oto 
są atrakcje letniego sezonu.

Słowo nr165, 20 lipca 1929

Uwidocznienie nazw stacyj
kolejowych

Państwowa Rada kolejowa wysto-
sowała do Ministerstwa kolei wniosek 
o uwidocznienie nazw poszczególnych 
stacyj kolejowych nie tylko na budynku 
głównym, ale także na innych budynkach 
stacyjnych. Podróżnym, którzy nie znajdu-
ją się w wagonie stojącym bezpośrednio 
naprzeciw głównego budynku, orjentacja, 
gdzie pociąg stanął jest utrudniona i z tego 
powodu jest pożądane, aby nazwa stacji 
była uwidoczniona na innych budynkach 

stacyjnych lub strażniczych, budynkach 
mieszkalnych, stacjach wodnych i. t. p. 
Patronowanie napisów na budynkach nie 
spowoduje wielkich wydatków.

Słowo nr 158, 12 lipca 1930

Z Garbatki
Przed kilkoma dniami pisaliśmy o drożyź-

nie i anomaljach przy sprzedaży produktów 
spożywczych, jakie zapanowały od jakiegoś 
czasu na letnisku w Garbatce.

Nadal sprzedaje się śmietanę nie na mia-
ry urzędowe, lecz na jakieś miarki, szklanki 
i szklaneczki. Władze powołane nie po-
myślą o tem, by zobowiązać sprzedawców 
do zaopatrzenia się w miary urzędowe 
i należycie ostemplowane przez Urząd miar 
i wag. Masło również nadal sprzedaje się na 
wagę dawnego rosyjskiego funta po cenie 
2.50 – 2.80 zł. za 1 funt, co w przeliczeniu 
za 1 kilogram wypada zł. 6.25 – 7.00. pod-
czas gdy w Radomiu cena za 1 kilogram 
wynosi zł. 4.00, a nawet i taniej. Warzywa 
i okopowinę sprzedaje się tu na wagę zło-
ta, mimo, iż produktów tych znikąd się nie 
sprowadza, lecz są na miejscu. Rzeźnicy drą 
za mięso wołowe i cielęce ile chcą i nie 
wiele sobie robią z obowiązującego cennika, 
który wisi w jatce.

Możeby więc Powiatowa Komenda Po-
licji w Kozienicach, zajęła się tą sprawą 
i unormowała te anormalne stosunki.

Słowo nr 164, 19 lipca 1930

Kradzieże na letniskach
Od jakiegoś czasu na letniskach rozpo-

częli grasować złodzieje, rekrutujący się 
przeważnie z okolicznych mieszkańców. 
Przed kilkoma dniami w Zagożdżonie 
okradziono całkowite niemal urządzenie 
zamieszkałego tam wraz z rodziną zawodo-
wego sierżanta 72 pp.

W Garbatce w ostatnich dniach zda-
rzyło się kilka kradzieży ptactwa do-
mowego i trzody chlewnej. Złodzieje 
są tak śmiali, że w jednej z willi pod-
czas snu zamieszkałych tam letników 
powyjmowali okna i zamierzali przy-
stąpić do okradania, zostali jednak 
spłoszeni. Niektórzy spośród poszkodo-
wanych zameldowali na posterunku policji 
w Garbatce.

Policja, jak się dowiadujemy, przedsię-
wzięła kroki celem zabezpieczenia miesz-
kańców od tych kradzieży i zdławienia ich 
w zarodku.

Przedpremiera
Mavka i Strażnicy Lasu (2D/dub-
bing – bo)

Premiery
Barbie (2D/napisy, 2D/ATMOS/napisy, 
2D/dubbing - od 13 lat)
Oppenheimer (2D/napisy - od 15 lat)

Pozostałe tytuły
Mission: Impossible - Dead Recko-
ning Part 1 (2D/napisy - od 15 lat)
Między nami żywiołami (2D/dubbing 
- od 7 lat)
Miraculous: Biedronka i Czarny 
Kot. Film (2D/dubbing - od 7 lat)
Indiana Jones i artefakt przezna-
czenia (2D/napisy - od 13 lat)
Titina (2D/dubbing - b.o.)
Mała Syrenka (2D/dubbing - od 7 lat)

„Barbie”, pierwszy film w aktorskiej wer-
sji stworzony po ponad 40 animacjach, 
to komedia oparta na kultowych lalkach 
firmy Mattel. Mimo że szczegóły fabuły 
wciąż pozostają zagadką, wiadomo, że 
tytuł utrzymany jest w satyrycznej kon-
wencji, a opowiadać będzie o przygodach 
słynnej lalki po wyrzuceniu z Barbielandu 
- bohaterka grana przez Margot Robbie 
okaże się niewystarczająco idealna, by 
mieszkać w tej baśniowej krainie. Wraz 
z wiernym Kenem będzie więc musiała 
poradzić sobie w prawdziwym świecie.
Kolejną nowością na ekranach sieci 
jest film biograficzny „Oppenheimer”. 
Robert Oppenheimer w czasie II wojny 
światowej był dyrektorem programu 
rozwoju broni jądrowej „Manhattan”. 
Poza działalnością związaną z bronią 
atomową, Oppenheimer miał ogromne 
osiągnięcia w innych dziedzinach fizyki, 
m.in. w badaniach czarnych dziur i pro-
mieniowania kosmicznego. Był oskar-
żany przez amerykański rząd i służby 
o powiązania z ruchem komunistycznym 
i działalność szpiegowską. W latach 50. 
został pozbawiony dostępu do tajnych 
dokumentów… 
Moc filmowych emocji zapewni także 
„MISSION: IMPOSSIBLE - Dead Rec-
koning Part 1”. Ethan Hunt i jego zespół 
wyruszają na najniebezpieczniejszą jak 
dotąd misję.
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Tegoroczny Orlen Beach Volley 
Tour PKO Przysucha 2023, który 
odbył się w ubiegły weekend, był 
wyjątkowy pod wieloma względa-
mi. Fantastyczny poziom sportowy, 
niespotykana do tej pory zaciętość 
spotkań, wspaniała atmosfera na 
trybunach – to tylko część aspektów, 
które sprawiły, że przysuski turniej 
okazał się taki, jakiego oczekiwano. 
Do tego doszły wyniki sportowe, za-
równo w turnieju kobiet, jak i męż-
czyzn.

– Trudno nawet powiedzieć, jak 
wspaniały jest to turniej. Wszystko 
dzięki równie wspaniałym organi-
zatorom, którzy dają nam pozytyw-
ną energię. Wszyscy czujemy się tu 
niesamowicie. Dbałość o kibiców, 
ogromna dbałość o zawodników, 
super atmosfera na tr ybunach. 
Wszystko dopięte na ostatni guzik. 
Nic więcej nie trzeba. Dobrze, że 
mamy Przysuchę! – pochwalne opi-
nie uczestników zmagań można było 
słyszeć ze wszystkich stron.

Po zwariowanych pod względem 
długości meczach eliminacyjnych 
i równie szalonej pod tym wzglę-
dem sobocie niedziela nie zawiodła. 
Po pierwszych porannych spotka-
niach było już wiadomo, że będzie 
to rewelacyjny turniej dla Weroniki 
Antczak i Justyny Czupryniak. Jak 
się okazało, para ta przeszła długą 
drogę od eliminacji aż do finału. 
To dla niej najlepszy w karierze wy-
stęp w turnieju tej rangi. Najpierw 
w ćwierćfinale zawodniczki te po-
konały młode kadrowiczki Kielak/
Marcinowska, a w półfinale w tie-
-breaku rozprawiły się z drugim re-
prezentacyjnym duetem Jundziłł/
Ceynowa. Przez cały Orlen Beach 
Volley Tour PKO Przysucha 2023 
bez porażki przebrnęły Karin Zo-
lenercikova i Marketa Nausch. 
Czeszki rozpoczęły niedzielę od 
półfinału, w którym pokonały duet 
Łukaszewska/Błasiak, natomiast 
w finale pokonały niespodziankę 
tego turnieju – Antczak i Czupry-
niak. Finalnie brązowe medale wy-
walczyły też Patrycja Jundziłł i Aga-
ta Ceynowa.

Turniej siatkarzy przyprawił miej-
scowych kibiców o zawrót głowy. Po 
porannych ćwierćfinałach do walki 
o medale awansowały pary Flor-
czyk/Besarab i Lech/Jaroszczak. 
Właśnie od półfinałów grę zaczęli 
Brożyniak i Janiak oraz Kruk i Ko-
rycki. Obie pary miały na swoim 
koncie komplet zwycięstw po so-
botnich rozgrywkach. Po niezwykle 
zaciętych półfinałach do wielkie-
go finału awansowali Miłosz Kruk 
z przysuszaninem Michałem Koryc-
kim oraz Jędrzej Brożyniak i Piotr 
Janiak, którzy wygrali trzy ostatnie 
edycje turnieju. Mecz o brąz w tur-
nieju siatkarzy był fantastycznym 
wstępem do końcowej – najważniej-
szej rywalizacji. Duety Florczyk/
Besarab oraz Lech/Jaroszczak stwo-
rzyły widowisko na najwyższym po-
ziomie, a w tie-breaku lepsi okazali 
się ci drudzy.

Finał to już absolutna ekscytacja 
i rewelacyjna atmosfera na trybunach. 
Po jednej stronie stanęli dotychczas 
rządzący w Przysusze i przez trzy lata 
nieoddający złotych medali – Jędrzej 
Brożyniak i Piotr Janiak. Po drugiej 
znalazł się reprezentant gospodarzy 
Michał Korycki z Miłoszem Krukiem. 
Obie pary pokazały całe piękno siat-

kówki plażowej i choć starcie zakoń-
czyło się w dwóch setach, niejednego 
oglądającego przyprawiło o palpita-
cje serca. Pierwszą odsłonę pewnie 
wygrali Kruk i Korycki, w drugiej 
długi czas wszystko wskazywało na 
tie-breaka. Wszystko zmieniła jednak 
końcówka – niekończąca się i niesa-
mowicie zacięta. Oba teamy zażarcie 

walczyły o zwycięstwo. Ostatecznie 
dała je duetowi Korycki/Kruk uda-
na zagrywka tego drugiego, a wynik 
końcowy to 36:34! Trybuny oszalały 
ze szczęścia, a Przysucha doczekała 
się po ośmiu latach triumfu swojego 
reprezentanta.

Poza turn iejem pań i  panów 
w Przysusze odbył się także wyjąt-
kowy charytatywny mecz gwiazd 
siatkówki, z którego dochód prze-
znaczony zostanie na dalsze lecze-
nie Kuby, który urodził się z rzad-
ką wadę genetyczną. Do Przysuchy 
przyjechały obecne i byłe gwiazdy 

siatkówki halowej i plażowej, m.in. 
Paweł Zagumny, Dawid Konarski, 
Łukasz Wiśniewski, Bartosz Kwo-
lek, Jan Firlej, Michał Kądzioła, Mi-
chał Ruciak czy Grzegorz Bociek. 
Był też producent muzyczny Tribbs.

– Najważniejszy jest szczytny cel 
i pieniądze, które dzięki temu mo-
żemy zebrać na rzecz potrzebują-

cych. Nie znam jeszcze kwoty, ale na 
pewno będzie ona wysoka. A poza 
tym lubię pobawić się siatkówką na 
plaży, choć już dawno nie miałem 
do tego okazji – mówił Jan Firlej, 
rozgrywający reprezentacji Polski, 
wychowanek Czarnych Radom.

Kibice, którzy w ciągu trzech 
dni turnieju wybrali się nad zalew 

Topornia w Przysusze, mieli oka-
zję skorzystać ze specjalnych stref 
aktywności. Odbyły się m.in. siat-
karskie kid campy, które poprowa-
dzili m.in. Paweł Zagumny, Łukasz 
Wiśniewski , Wojciech Żal ińsk i 
i Michał Ruciak. Na najmłodszych, 
ale też tych starszych miłośników 
siatkówki plażowej czekały gry ru-
chowe, ringo i badminton, strefa 
dmuchańców, zajęcia z dietetyki, 
psychologii, joga i boks.

Pula nagród w turnieju wyniosła 
80 tys. zł. W imprezie udział wzięła 
rekordowa liczba – ponad 80 par.

Zmagania w Przysusze odbyły się 
w ramach cyklu Orlen Beach Volley 
Tour, czyli eliminacji mistrzostw 
Polski w siatkówce plażowej. Do 
tej pory w ramach cyklu rozegrano 
zawody w Sulejowie, Stalowej Woli 
i Olsztynie. Wielki finał odbędzie 
się w Kołobrzegu. 

zy za i  y ał  iebie 
Już od kilku lat kibice turniejów w Przysusze czekali z utęsknieniem na zwycięstwo swojego reprezentanta. Doczekali się w tym roku. Rywalizację 
w ORLEN Beach Volley Tour PKO Przysucha 2023 złotym medalem zakończył przysuszanin Michał Korycki, grający w duecie z Miłoszem Krukiem. W finale 
pań wygrał duet Karin Zolenercikova – Marketa Nausch. Tradycyjnie, odbył się też charytatywny mecz gwiazd.
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  IC A N AK

Cztery sparingi i cztery porażki: 1:2 
z Jagiellonią Białystok, 0:1 z GKS-em 
Tychy, 0:1 z Zagłębiem Sosnowiec i aż 
1:4 z Omonią Nikozja. – W pierwszym 
tygodniu przygotowań drużyna nie 
była wypoczęta. W ostatnim meczu, 
z Omonią od moich piłkarzy ocze-
kiwałem czego innego, ale tego nie 
dostałem. Błędy indywidualne zdez-
organizowały drużynę. Najbardziej 
z tego wszystkiego niepokoi mnie 
dyspozycja bramkarza – podkreśla 
Constantin Galca, trener Radomiaka.

Dyspoz yc ja golk iperów moc-
no martwi nie tylko trenera, ale 
też fanów „Zielonych”. Zarówno 
Krzysztof Bąkowski, jak i Albert 
Posiadała, którzy mają status mło-
dzieżowców, popełnili rażące błędy 
w meczach kontrolnych. Dlatego 
niewykluczone, że do bramki wsko-
czy zawodnik, który tego statusu nie 
ma, czyli Filip Majchrowicz.

Z drużyną Radomiaka w przerwie 
między sezonami pożegnali się Da-
niel Łukasik, Filipe Nascimento, Ga-
briel Kobylak, Michał Felis, Dariusz 
Pawłowski, Pedro Justiniano i Jakub 
Nowakowski. Do drużyny dołączyli: 
napastnik Pedro Henrique, skrzydło-
wy Edi Semedo, obrońca Jan Grze-
sik, bramkarz Krzysztof Bąkowski, 

obrońca Helder Sa, a z Piasta Gliwi-
ce został wypożyczony Michał Kaput, 
dobrze znany z występów w Radomiu. 
I wreszcie, do Radomiaka dołączył 
zawodnik, który ma być głównym 
architektem sukcesów „Zielonych” 
w nowym sezonie, czyli Rafał Wolski.

– Jestem zadowolony z kadr y, 
jaką udało się zbudować na ten se-
zon. Z kolei nie jestem zadowolony 

z tego, że Jan Grzesik prawie w ogóle 
nie uczestniczył w przygotowaniach 
z całą drużyną, a także z tego, że 
Helder Sa doznał kontuzji w trakcie 
rozgrzewki jednego z meczów sparin-
gowych – mówi Galca.

Do pełni sił wraca dopiero Leonar-
do Rocha, natomiast Leandro Rossi 
ma przejść rezonans magnetyczny.

Radomianie mają jasny cel na 

nowe rozgrywki. – Najważniejsze 
jest, żeby jak najszybciej zapewnić 
sobie utrzymanie w ekstraklasie. 
Potem będziemy mogli patrzeć wy-
żej w tabelę. Ja będę starał się robić 
wszystko, aby zadowolony był zespół, 
kibice i działacze. Moja drużyna ma 
grać dynamicznie i adaptować się do 
rywala. Jeśli będzie okazja, aby grać 
ładnie dla oka, to tego bym chciał. 
Kiedy złapiesz pewność siebie, to 
wtedy łatwiej grać. Do tego potrzeba 
jednak punktów i realizacji podsta-
wowego celu, jakim jest utrzyma-
nie – zaznacza Galca.

Pier wsz ym l igow ym r y walem 
Radomiaka w sezonie 2023/24 
PKO Ekstraklasy będzie Górnik 
Zabrze, a mecz rozegrany zostanie 
na stadionie rywala. – Górnik jest 
zespołem silnym w ataku. Potra-
fią dobrze przechodzić z obrony 
do ofensywy. Będziemy starali się 
ich zneutralizować. Musimy być 
dobrze zorganizowani w obronie 
i uważać na zawodników takich 
jak Podolski czy Yokota – wyjaśnia 
szkoleniowiec „Zielonych”.

W poprzednim sezonie zabrzanie 
uplasowali się na szóstym miejscu, 
a Radomiak był dziesiąty.

Pocz ątek mecz u G ór n i k Z a-
brze – Radomiak Radom w niedzielę, 
23 lipca o godz. 15.

Szybkie utrzymanie
Wyjazdowym spotkaniem z Górnikiem Zabrze piłkarze Radomiaka Radom rozpoczną w najbliższą niedzielę (23 lipca) 
sezon 2023/24 PKO Ekstraklasy. – Nasz cel to jak najszybsze utrzymanie w rozgrywkach – mówi Constantin Galca, trener 
„Zielonych”.
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AU T O P R O M O C J A

Reprezentację Polski śmiało 
można nazwać rewelacją tego-
rocznych rozgrywek Ligi Narodów 
kobiet. „Biało-czerwone” wygrały 
fazę interkontynentalną odnosząc 
10 zwycięstw. Podopieczne Stefano 
Lavariniego poniosły tylko dwie 
porażki. Na początek rywaliza-
cji w turnieju finałowym, który 
odbył się w USA, Polki zmierzyły 
się z Niemkami i w ćwierćfinale 
zwyciężyły 3:1. W półfinale czekała 
na nie reprezentacja Chin, która 
okazała się lepsza, wygrywając 3:0. 
„Biało-czerwonym” pozostała więc 
walka o trzecią lokatę w tegorocz-
nej edycji VNL. Rywalem była re-
prezentacja Stanów Zjednoczonych, 
która w fazie interkontynentalnej 
wygrała z Polkami 3:2. Tym razem 
nasze siatkarki wzięły rewanż i to 
one wygrały po emocjonującym 
spotkaniu i po tie-breaku, zajmując 
ostatecznie trzecią lokatę. W finale 
triumfowały Turczynki, które poko-
nały Chinki 3:1.

W składzie naszej kadry, która 
zdobyła brąz, są dwie nowe siat-
karki Moya Radomki Lotniska 
Radom – to libero Maria Stenzel 
i atakująca Monika Gałkow-
ska. Stenzel w statystykach Ligi 
Narodów została drugą najlepiej 
broniącą zawodniczką. Rozegrała 
14 meczów, zanotowała 175 obron 
i 72 proc. skuteczności.

N

Brąz Ligi
Narodów
Polki zdobyły brązowy medal Ligi Naro-
dów. W składzie były dwie zawodniczki 
Radomki.




